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Jilemnické proměny: Koupaliště (1981/2009). –pepo–
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Léto?
Po roce prázdniny, prázdniny přicháze-
jí… Léto je tu! Jedno z nejoblíbenějších 
období kalendářního roku. Období do-
volených, odpočinku a letních radová-
nek. Pro většinu lidí období prázdnin 
znamená cestování, a to jak po Česku, 
tak i do zahraničí. Můžeme tedy porov-
návat, co jinde dělají lépe, přiučit se, po-
soudit, zda bychom něco nemohli zlep-
šit či změnit i my.

Město doznalo za poslední rok řady 
proměn. Zrekonstruovalo se náměs-
tí a historická kašna, což je oceňováno 
odborníky z celé České republiky. I díky 
tomu jsme byli již podruhé nominová-
ni na titul Historické město roku. Roz-
šířilo se bezplatné parkování v blízkosti 
náměstí.

Dokončují se úpravy interiérů v ob-
jektu čp. 1 – hospodářské budově v are-
álu bývalého pivovaru. Prostory se pro 
veřejnost otevřou na přelomu září a října 
letošního roku, díky tomu dojde k ote-
vření nové expozice v Krkonošském mu-
zeu.

V závěrečné fázi je Čistá Jizera – re-
konstrukce a výstavba kanalizace i vodo-
vodu v Jilemnici. Díky této akci se řidiči 
i chodci potýkají s celou řadou omezení, 
ale výsledek bude stát za to. Na podzim 
nově upravené komunikace i chodníky 
jistě všichni oceníme.

V letošním roce byla zahájena rekon-
strukce úpravny vody v Hrabačově. Po 
zhruba 25 letech bude modernizována 
celá technologie i stavební část úpravny. 
Je to akce, která sice není na první po-
hled vidět, ale je pro obyvatele Jilemnice 
velmi důležitá.

Přes prázdniny se bude provádět 
oprava bazénové vany. Jilemnice se 

může pyšnit bazénem s celoročním 
provozem. Pro město je to však i záva-
zek a povinnost udržovat jej v provozu-
schopném stavu. Od doby výstavby ba-
zén nedoznal zásadnějších oprav, proto 
jsme před dvěma roky rozhodli o přípra-
vě opravy a současně začali šetřit finanč-
ní prostředky, protože tato akce není do-
tována.

Jedna z budov škol (se školní jídelnou) 
se přes prázdniny dočká zateplení. Vy-
mění se okna, zateplí se fasáda. Části no-
vých oken se dočká i historická budova 
ZŠ Komenského. Děti se tak od nového 
školního roku dočkají lepších podmínek 
pro výuku, školy pak ušetří prostředky 
na energie.

Další proměny se chystají. Ve městě 
je stále co zlepšovat. V plné přípravě je 
rekonstrukce koupaliště a jeho zázemí. 
Připravujeme zateplování dalších měst-
ských budov. Podali jsme projekt na za-
teplení ZŠ Harracha, chystáme se zatep-
lit Společenský dům Jilm a hlavně byty. 
Zatepleny budou byty v domech s pe-
čovatelskou službou i byty v panelových 
domech na sídlišti. Díky zateplení ušet-
ří uživatelé bytů i město na provozu or-
ganizací.

Změn v budoucnu doznají i další 
městské komunikace, připravuje se nový 
povrch na kolečkové dráze na Hraběn-
ce. Doufejme, že za rok budeme moci 
zhodnotit, co se podařilo, a že se nebu-
deme za hodnocení stydět.

V loňském roce nás uprostřed prázd-
nin potkala nešťastná událost. Během 
několika minut větrná smršť vykona-
la zkázu v parku, v lesích i na střechách 
domů. Díky mnohým obětavým obča-
nům jsme škody odstranili. Park v brzké 
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Níže citovaná usnesení byla schválena 
jednomyslně, není-li uvedeno jinak.

ZM schvaluje celoroční hospodaření 
města Jilemnice za rok 2009 bez vý-
hrad.

ZM schvaluje rozdělení příspěvků 
z rozpočtu města Jilemnice v souladu 
s Pravidly pro poskytování příspěvků 
z rozpočtu města Jilemnice na obno-
vu objektů, které se nachází na území 
města Jilemnice (schváleno ZM dne 
26. 2. 2004 usnesením číslo 17/04, 
poslední úprava pravidel schválena 
ZM dne 28. 1. 2009 usnesením číslo 
8/09) takto:

– Ivan Václavík, Helena Václavíková, 
čp. 104 ve Zvědavé uličce, nutná 
pravidelná obnova ochranného nátě-
ru šindelové krytiny, výměna vadných 
šindelů – 18 000 Kč,

– Johana Mücková, Kristýna Mücková, 
Zvědavá ulička čp. 110, oprava oplo-
cení včetně podezdívky (východní 
a severní strana pozemku) kolem čp. 
110 – 30 000 Kč,

– ŘKF Jilemnice – děkanství, kostel sv. 
Vavřince, druhý základní nátěr a fi-

nální vrchní nátěr s UV filtrem na 
opravené věži a zároveň nahrazení 
chybějících částí koncových okapnic, 
opláštění věže – 98 000 Kč,

– Mirko Juna, Marta Junová, Zvěda-
vá ulička čp. 106, obnova ochran-
ného nátěru šindelové krytiny, ob-
nova okapů, kompletní obnova 
vchodového plotu, oprava nátě-
rů omítky a soklu čelní části stavby, 
zrušení spodních oken v zadní čás-
ti domu, zazdění sklepního okénka 
v uličce – 36 000 Kč,

– Karel Paulus, Kateřina Grusová, Vavři-
necká čp. 91, nahrazení a částeč-
né zrušení stávajících nefunkčních 
střešních oken, výměna nevyhovují-
cí krytiny a výměna vstupních dveří – 
20 000 Kč,

– Jiřina Janoušková, Renata Menčíko-
vá, Luyen Ta Thi, Jana Harracha čp. 
130, výměna okenních výplní, opra-
va vnějších omítek uličního průčelí, 
nové klempířské prvky – 33 000 Kč,

– Tomáš Roučka, Zvědavá ulička čp. 
111, odstranění stávajícího přístupo-
vého chodníku z železobetonu a na-
hrazení čedičovým – 6 000 Kč,

Z usnesení zastupitelstva a rady města

době dozná změn a úprav. Přeji si, aby 
nás již další pohroma nepotkala.

Prázdniny znamenají pro školáky ob-
dobí, na které se deset měsíců těší. Ně-
kdy se těší i rodiče. Pro děti je to období 
volnosti a radosti. Pro řidiče to však zna-
mená období zvýšené pozornosti.

Pro turisty a návštěvníky je ve městě 
stále co objevovat. Tradiční místa – jako 
jsou muzeum a park, Zvědavá ulička, 
náměstí s kašnou a sousoším, sportovní 

a kulturní zařízení, příroda v okolí měs-
ta. Navštívit lze celou řadu restauračních 
zařízení. Všem přeji co nejvíce blahodár-
ného sluníčka u vody, pro příznivce hou-
baření co největší úrodu, zemědělcům 
správné počasí, prostě pro nás všechny 
to, co si přejeme. „Prázdninujme“!

Česká republika nabízí celou řadu 
krásných míst. Jedno z nich je Jilemnice. 
Buďme na to náležitě hrdí!

Vladimír Richter, starosta
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– Miroslav Vondráček, Irena Vondráč-
ková, Kavánova čp. 178, výměna 
oken – 10 000 Kč,

– Milan Ryba, V Domkách čp. 72, vý-
měna okenních výplní, výměna dveří 
hlavního vchodu – 18 000 Kč,

– Michaela Veselá, Dolení čp. 24, ob-
nova zádveří chalupy – výměna vstup-
ních dveří, výměna skleněných výplní 
zádveří, výměna a oprava dřevěných 
prvků včetně nátěru – 18 000 Kč,

– Pavel Martin, Nádražní čp. 324, vý-
měna a oprava oken – 20 000 Kč,

– Jan Sucharda, Jana Suchardová, 
K Břízkám čp. 121, nutná pravidelná 
obnova ochranného nátěru šindelové 
krytiny po 3 až 5 letech – 25 000 Kč.

ZM schvaluje rozdělení příspěvků 
z rozpočtu města Jilemnice v souladu 
s Pravidly pro poskytování příspěvků 
z rozpočtu města Jilemnice na zacho-
vání a obnovu architektonicky či his-

toricky cenných objektů, které se na-
chází ve správním obvodu Jilemnice 
jako obce s rozšířenou působností 
(schváleno ZM dne 20. 1. 2010 usne-
sením číslo 2/10) takto:

– Ivan Pištora, Benecko, Horní Štěpani-
ce 27, výměna střešní krytiny a opra-
va krovů z důvodu propadání střeš-
ních pálených tašek a následného 
zatékání do krovů a celého objektu – 
50 000 Kč.

ZM schvaluje předložení projektu: „Ji-
lemnice, město zeleně“ do 4. výzvy 
Phare Revolving, včetně jeho spolufi-
nancování.

ZM schvaluje podporu principů MA 
21 a udržitelného rozvoje. 

ZM schvaluje dohodu o partnerství 
mezi městem Jilemnice a Skiforenin-
gen/Skimuseet Oslo, Norsko.

ZM schvaluje prodej bytového domu 
čp. 298 na stpč. 933 a stpč. 933, vše 

Z červnových Her bez hranic. Foto V. Kunát
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v k. ú. Jilemnice, společnosti INVEST 
2406 s. r. o., IČ 27521818, se sídlem 
Dvůr Králové nad Labem, Preslova 
452, za kupní cenu 2,5 mil. Kč. 

ZM ukládá radě města zpracovat vari-
anty využití areálu služeb. 

ZM ukládá radě města připravit kula-
tý stůl ohledně variant využití areálu 
služeb za účasti zastupitelů, nájemců 
areálu a arch. Holuba. 

ZM stanoví počet členů Zastupitelstva 
města Jilemnice pro volební období 
2010–2014 na 17.

ZM bere na vědomí termíny zasedá-
ní do konce volebního období takto: 
1. 9., 6. 10. (nestanoví-li ze závaž-
ných důvodů starosta města jinak).

RM souhlasí s uspořádáním akce vý-
stava drobného domácího zvířectva 
v chovatelském areálu u zámeckého 
parku v termínu 14. a 15. 8. 2010, 
pořadatel ZO ČSCH Jilemnice.

RM schvaluje použití finančních pro-
středků na opravu škol dle návrhu od-
boru rozvoje a místního hospodářství.

RM schvaluje záměr pronájmu kance-
láře o výměře 18,2 m² v 1. poschodí 
čp. 21 v Dolení ulici v Jilemnici.

RM schvaluje úpravu provozní doby 
veřejných WC takto: pondělí–pátek 
7.30–12.00, 12.30–16.00, sobota 
7.30–12.00, neděle zavřeno. 

RM schvaluje uzavření nájemních 
smluv takto: k bytu č. 381/7 vel. 1+1 
v čp. 381 s Janou Hlaváčovou, J. Weis-
se 999, Jilemnice (náhradník Gabriela 
Švábová, J. Weisse 1203, Jilemnice), 
k bytu č. 482/3 v čp. 482 (DPS) se 
Školastikou Janatovou, Víchová n. J. 
42 a k bytu č. 985/6 v čp. 985 (DPS) 
s Josefem a Jaroslavou Adámkovými, 
Horní Dušnice 67. Nájemné bude ve 
všech případech stanoveno v souladu 
s pravidly schválenými radou města. 

Dětské cyklistické závody MTB 2010 – Preclík cup. Foto J. Hornig
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Partnerství s Muzeem lyžování Oslo
Město Jilemnice je nositelem projektu 
„Expozice lyžování v památkově chráně-
ném objektu čp. 1 – Jilemnice“. Partneři 
tohoto projektu jsou Správa Krkonošské-
ho národního parku, Národní památ-
kový ústav a Muzeum lyžování Oslo 
(Skiforeningen/Skimuseet). Projekt byl 
podpořen grantem z Norska prostřed-
nictvím Norského finančního mechanis-
mu (tzv. Norské fondy), tento příspěvek 
činil 927 198 EUR. 

Za připomenutí stojí stručná histo-
rie projektu: 2005 – první úvahy o pro-
jektu, červenec 2006 vyhlášení 2. výzvy 
k předkládání individuálních projektů 
do FM EHP/Norska, srpen–říjen 2006 – 
zpracování projektové dokumenta-
ce ke stavebnímu povolení, 26. října 
2006 – odevzdání žádosti o dotaci, kvě-
ten 2008 – vyrozumění o přiznání dota-
ce, podzim 2008 – výběrové řízení na 
generálního dodavatele stavby (vyhrála 
Stavební společnost Hostinné), prosinec 
2008 – zahájení stavebních prací, pod-

zim 2009 – výběrové řízení na dodava-
tele nábytku a osvětlení.

V průběhu realizace projektu byl po-
skytovatelem dotace vznesen požadavek 
doplnit deklaraci o partnerství s Muze-
em lyžování Oslo také o dohodu o part-
nerství. V případě nedoložení této do-
hody hrozily finanční postihy (vrácení 
dotace).

O průběhu projektu jsou partneři pro-
jektu i veřejnost průběžně informováni. 
Řadu informací je možné nalézt na in-
ternetových stránkách www.mestojilem-
nice.cz v oddílu Projekty EU. Norského 
partnera jsme informovali o novém po-
žadavku Ministerstva financí a navrhli 
znění dohody o partnerství. 

Při osobní návštěvě v Muzeu lyžování 
Oslo, která se uskutečnila dne 31. května 
2010 jsme celou situaci norskému part-
neru osobně podrobně vysvětlili. Muze-
um lyžování Oslo zastupuje paní Karin 
Berg, která nám při příležitosti osobní 
návštěvy představila člena představen-

RM schvaluje firmu BREX, spol. s r. o., 
Boskovická 135, Liberec 25 jako vítě-
ze podlimitní veřejné zakázky Oprava 
bazénové vany v Jilemnici.

RM schvaluje limit pro čerpání běž-
ných výdajů schváleného rozpočtu 
města Jilemnice na rok 2010 ke 31. 8. 
2010 podle činností jednotlivých pa-
ragrafů maximálně do výše 64 %. 
Opatření se netýká výdajů hrazených 
z účelových dotací (např. výplaty so-
ciálních dávek, neinv. projekty), výda-
jů hrazených dle dosud uzavřených 
smluv (dopravní obslužnost, splátky 
úvěrů, komunální odpad, zimní údrž-

ba komunikací), nebo zákonných 
povinností, u kterých je termín plat-
by daný obecně závaznými předpisy 
(např. platby daní).

RM schvaluje název budovy čp. 1 – Ji-
lemnický pivovar.

RM schvaluje energetický plán města 
na období 2010–2025.

pro: 3 (Richter, Čechová, Kalenský), 
zdrželi se:2 (Ott, Kouba)

RM bere na vědomí termíny schůzí 
rady města do konce volebního ob-
dobí takto: 4. 8., 1. 9., 22. 9., 6. 10. 
(nestanoví-li ze závažných důvodů 
starosta města jinak). –pf–
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stva společnosti, která muzeum vlastní 
(Skiforeningen), pana Steinara Eidakera. 
Na schůzce, která proběhla přímo v bu-
dově Muzea lyžování Oslo, jsme se do-
zvěděli řadu podrobností o rekonstrukci 
tohoto muzea (i toto muzeum prochází 
rozsáhlou rekonstrukcí), o rekonstrukci 
celého lyžařského areálu na Holmenkol-
lenu v Oslo, o přípravách Norska na Mi-
strovství světa v klasickém lyžování v ro-
ce 2011 a též o poměrech, jaké panují 
v nejstarším muzeu lyžování na světě (fi-
nancování, zájem veřejnosti, moderniza-
ce expozic apod.). Dále jsme pokračovali 
tématem „Expozice lyžování v památko-
vě chráněném objektu čp. 1 – Jilemni-
ce“ a partnerství. V rozhovoru, který se 
nesl v přátelském duchu, jsme dospěli až 
k okamžiku, kdy paní ředitelka muzea 
Karin Berg podepsala dohodu o partner-
ství mezi Muzeem lyžování Oslo a měs-
tem Jilemnice. Partnerství musí být ještě 
schváleno zastupitelstvem města Jilem-
nice a následně stvrzeno podpisem sta-
rosty města (proběhlo 23. června).

Oficiální potvrzení partnerství pro-
hloubilo vzájemný zájem obou stran 
o spolupráci. V rekonstruovaném ob-
jektu čp. 1 v Jilemnici vzniknou kromě 
řady menších a též obslužných místností 
především čtyři „nové“ prostory, z nichž 
každý bude sloužit jinému – kulturní-
mu – účelu. Budoucí návštěvníci zde 
najdou Informační centrum mládeže, 
Tržnici řemesel, v objektu je též nádher-
ný sloupový sál s klenutými stropy (např. 
pro některé kulturní akce, větší svatby, 
soukromá společenská setkání, předává-
ní maturitních vysvědčení apod.) a zce-
la nová expozice lyžování Krkonošského 
muzea Správy KRNAP. Krkonošské muze-
um získalo při rekonstrukci dva prostor-
né sály, kam „přemístí“ expozici lyžování 
z budovy zámku v Jilemnici, kterou roz-
šíří až do roku 1938. Muzeum lyžování 
Oslo je partnerem výše popsaného pro-
jektu právě kvůli expozici lyžování Krko-
nošského muzea v Jilemnici. 

Paní Berg přislíbila účast na slavnost-
ním otevření rekonstruovaného objektu, 
které proběhne 30. září 2010. Při této 
příležitosti představí Krkonošské muze-
um v Jilemnici v čele s PaedDr. Luštin-
cem činnost muzea v Jilemnici a jeho 
úspěchy, bude tak prohloubena spolu-
práce a zlepšena vzájemná informova-
nost. Spolupráce Krkonošského muzea 
Správy KRNAP v Jilemnici a Muzea lyžo-
vání v Oslo by měla být velkým příno-
sem pro činnost muzea. Také jilemnické 
muzeum může norskému muzeu nabíd-
nout řadu cenných informací a inspiraci 
pro jeho činnost. 

Jak již výše v textu uvádíme, slavnost-
ní otevření rekonstruovaného zadního 
traktu budovy čp. 1 v Jilemnici proběhne 
30. září 2010. Při této příležitosti budou 
pozváni zejména zástupci partnerských 
organizací a též dalších organizací, které 

Delegace z Jilemnice u partnera v Oslu: 
zleva Mgr. Vladimír Richter, Karin Berg, 
PaedDr. Jan Luštinec, Ing. Petra Pohůnková, 
Ing. Martin Šnorbert. Na fotografii chybí 
Stanislav Henych (autor snímku).
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se na náročné realizaci projektu podíle-
ly. 1. října 2010 (pátek) pak bude rekon-
struovaný zadní trakt čp. 1 otevřen i pro 
veřejnost a v 17.00 bude slavnostně za-
hájena vernisáž nové expozice lyžování 
tamtéž. Jste srdečně zváni!

Několik poznámek
k Muzeu lyžování Oslo

Společnost Skiforeningen (společnost pro 
podporu lyžování) byla založena v roce 
1883. Muzeum lyžování, které tato spo-
lečnost vlastní a provozuje, bylo založe-
no v roce 1923 a je nejstarším lyžařským 
muzeem na světě. Muzeum lyžování se 
nachází přímo pod skokanským můst-
kem na Holmenkollenu nad Oslem. Za 
zmínku stojí, že první skokanský můstek 
zde byl postaven v roce 1892. U příle-
žitosti zimních olympijských her v Oslo 
v roce 1952 byl postaven nový skokan-
ský můstek (K120), který jsme mohli vi-
dět ještě při naší první návštěvě v Oslo, 

kterou jsme podnikli v roce 2007 v sou-
vislosti s výše popsaným projektem. Kvů-
li blížícímu se Mistrovství světa v klasic-
kém lyžování se ale Norové, jako vášniví 
lyžaři a vlastenci, rozhodli celý lyžařský 
areál na Holmenkollenu radikálně pře-
stavět, stávající můstek strhnout a vybu-
dovat můstek úplně nový – velice mo-
derní a bezpečný. V rámci všech těchto 
prací došlo také k dočasnému uzavření 
Muzea lyžování a k jeho částečné rekon-
strukci. Vzájemná spolupráce mezi měs-
tem Jilemnice a Muzeem lyžování Oslo 
by měla přispět také ke zlepšení infor-
movanosti veřejnosti (na obou stranách) 
o aktivitách souvisejících s činnostmi 
obou partnerů. Řadu informací o spo-
lečnosti Skiforeningen, o norském lyžo-
vání, o Muzeu lyžování Oslo i o novém 
skokanském můstku najdete na: http://
www.skiforeningen.no/english, http://
www.norge.cz/norsko/kam-v-norsku/
holmenkollen-nova-dominanta-v-oslo.

–PePo–

Jilemnice 2010 – krásná a rozkvetlá?
Rada města Jilemnice schválila pro le-
tošní rok vyhlášení II. ročníku soutěže 
„Jilemnice krásná a rozkvetlá“. 16. září 
v odpoledních hodinách na Tyršově ná-
městí proběhne slavnostní vyhlášení ví-
tězů této soutěže. První tři místa ve třech 
kategoriích budou odměněna cenami 
od místních podnikatelů a sponzorů.

Za krásně upravenou předzahrádkou, 
rozkvetlými okny či balkony, květinovými 
kontejnery na veřejných prostranstvích 
a před obchody je třeba vidět hodně 
péče i náročné práce jilemnických ob-
čanů, majitelů provozoven, specializo-
vaných firem i zaměstnanců města. 

O veřejnou zeleň na městských po-
zemcích se již druhým rokem stará firma 
STAVIS Česká Skalice, která se ve výbě-
rovém řízení umístila na prvním místě. 
Na květinovou výzdobu město vypsa-
lo poptávkové řízení, bylo osloveno je-
denáct firem, nikdo se však nepřihlásil. 
Proto se odbor rozvoje a místního hos-
podářství městského úřadu s pracovní-
ky veřejně prospěšných prací, pod vede-
ním Jana Füriho, ujal péče o květinovou 
výzdobu radnice a květinových kontej-
nerů v historické části města sám.

Je nepochopitelné, že některé květi-
nové kontejnery nepřežily ani 24 hodin. 
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Jako do supermarketu si totiž pro ty nej-
hezčí sazenice někdo přišel.

S udržováním čistoty a pořádku v na-
šem městě pomáhají i občané evidovaní 
Úřadem práce v Jilemnici, kteří vykoná-
vají tzv. „veřejnou službu“. Tato činnost 
je řízena odborem sociálních věcí MěÚ, 
práci zadává a její kontrolu provádí pan 
Karel Militký. V současné době se v prů-
běhu jednoho měsíce vystřídá cca 40 li-
dí, z nichž každý odpracuje v měsíci 
30 hodin. Nejčastěji se s nimi setkává-
me při pletí vysázených okrasných rost-
lin kolem okružních křižovatek, čištění 
obrubníků a chodníků, hrabání v par-
cích apod.

Pracovníci města, vedení panem 
Fürim, kteří vykonávají veřejně prospěš-
né práce, se rovněž starají o pořádek 
kolem kontejnerů na separovaný sběr 
a likvidují různé „černé skládky“ na ka-
tastru města. Nechce se ani věřit, že po 
příkopech, na okrajích lesa, v úvozech 

nebo dokonce vedle kontejnerů na se-
parovaný sběr se najdou vyhozené věci 
z domácností, ořezané větve ovocných 
stromů, součástky starých aut… Přitom 
město Jilemnice má na Roztocké ulici 
sběrný dvůr, kam může občan Jilemni-
ce uložit domovní odpad včetně zeleně 
i větví BEZPLATNĚ! 

Co závěrem? Přejme si hodně sluníč-
ka a občas trochu mírného deště, aby se 
dařilo kytičkám, aby v zahradách a par-
cích rostla tráva pomalu – aby se ne-
musely moc často vytahovat strunky, 
sekačky a křovinořezy. A to především 
o svátcích a nedělích, kdy si nikdo z nás 
nepřeje slyšet vrčení sekaček a hluk mo-
torových pil a cirkulárek. Vždyť stačí jen 
trochu ohleduplnosti k sousedům, ke 
spoluobčanům a potom bude příjemné 
procházet se Jilemnicí čistou, krásnou 
a rozkvetlou.

J. Kunátová, komise
Zdravého města Jilemnice

Časopis Krkonošská sezóna, jízdní řády 
cyklobusů, kyvadlová doprava na Zlaté 
návrší, mapky se zajímavostmi našeho 
kraje… Tak to je jen část z toho, co je 
pro vás připraveno v Informačním cent-
ru Jilemnice na Masarykově náměstí. 

Nejen turistům, ale i Vám mohou 
zmiňované materiály sloužit jako inspi-
race, kam se v letních dnech podívat 
a jaká zajímavá místa stojí za návštěvu.

Rádi Vám také vyhledáme doprav-
ní spojení, otevírací doby hradů, zám-
ků či jiných turistických cílů. Již tradičně 
bude pro vás Informační centrum ote-
vřeno i o nedělích a to až do poloviny 
září. Otevírací doba IC pro letní sezónu 

2010: po–pá: 9.00 až 12.00, 12.30 až 
17.00, so–ne: 9.00 až 12.00.

Během léta pro vás opět připravuje-
me pokračování zářijové akce „Jilem-
nické poznávání“. I v tomto roce bude 
rozděleno do několika dní v termínu 
15.–19. 9. 2010. Na své si přijdou mi-
lovníci horské turistiky, ale i ti, kteří se 
zajímají o historii našeho města. Podrob-
nosti najdete v zářijovém zpravodaji.

Těším se na setkání s Vámi a přeji 
Vám pohodové léto, plné zážitků.

Tereza Ledlová, Informační centrum 
Jilemnice, tel./fax: 481 541 008,

e-mail: info@jilemnice.cz,
www.mestojilemnice.cz

Letní sezóna v infocentru
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Soutěž „Zlatá popelnice 2009“

Oprava krovu radniční věže
Při stavebně-technickém průzkumu ob-
jektu radnice čp. 82 na Masarykově ná-
městí, který je kulturní památkou zapsa-
nou v Ústředním seznamu kulturních 
památek ČR, bylo zjištěno, že došlo 
k poškození dřevěných konstrukcí krovu 
dřevokazným hmyzem.

Konkrétně se na destrukci dřevní 
hmoty nejvíce „podílel“ červotoč a tesa-
řík krovový. I když byly v minulosti půd-

ní prostory radnice několikrát ošetřeny 
plynováním, tak se vývoj poškození ne-
podařilo úplně zastavit. Destrukce nos-
ných trámů ve věži nakonec dosáhla ta-
kového stupně, že bylo nutné přistoupit 
ke statickému zajištění krovu. Jisté úpravy 
(výměny) dřevěných prvků byly provádě-
ny již před několika desetiletími. Kvalita 
těchto úprav však nebyla vždy na patřič-
né  úrovni. 

V květnu již po páté proběhlo vyhláše-
ní vítězů soutěže měst a obcí kraje „Zla-
tá popelnice“ za rok 2009. Tuto soutěž 
vyhlašuje Liberecký kraj a automaticky 
je porovnáváno odpadové hospodář-
ství všech 251 obcí kraje. Města a obce 
se do soutěže nehlásí, jejich nakládání 
s odpady je hodnoceno podle evidenč-
ních údajů, které jsou pravidelně předá-
vány Krajskému úřadu Liberec a společ-
nosti EKO-KOM.

Hlavní hodnotící a srovnávací krité-
rium je výtěžnost vytříděných odpadů, 
tedy množství vytříděných odpadů na 
obyvatele a rok. Jako další srovnávací 
kritéria slouží hustota sběrné sítě ( počet 
nádob na tříděný odpad na počet oby-
vatel), způsoby sběru využitelných od-
padů ( sběr do speciálních nádob nebo 
pytlů), dále se hodnotí zapojení jiných 
subjektů do sběru využitelných odpadů, 
například škol, jako je tomu u nás, bez 
povšimnutí nezůstává ani komunikace 
s občany formou osvěty.

A jak to tedy vše dopadlo? Jilemnice 
obsadila sedmé místo, a není to špatný 

výsledek, když uvážíme, že byla posuzo-
vána všechna města a obce kraje a naši-
mi soupeři byla i taková města jako napří-
klad Liberec nebo Jablonec nad Nisou!

Nelze nezmínit, že za pět let trvání 
této soutěže je Jilemnice vždy mezi prv-
ními deseti městy kraje. Zatím se nám 
nepodařilo dosáhnout na medailové po-
zice, ale i pravidelné umístění v „TOP 
10“ je nepochybně známkou, že naše 
odpadové hospodářství funguje bez pro-
blémů.

Těmito skvělými výsledky by se Jilem-
nice nemohla chlubit bez vás, občanů, 
kterým bychom rádi touto cestou podě-
kovali a kteří k třídění odpadů a nakládá-
ní s nimi obecně přistupují zodpovědně, 
využívají systém sběrných míst tříděných 
odpadů i služeb sběrného dvora, dík pa-
tří i základním a mateřským školám, kte-
ré se zapojily do sběru některých využi-
telných odpadů, protože bez spolupráce 
vás všech by to nešlo.

Ještě jednou děkujeme!
Ing. Dagmar Stolínová, Odbor rozvoje 

a místního hospodářství MěÚ Jilemnice
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Společenská rubrika
Sňatky – květen 2010

Roman Jiruška a Martina Pospíšilová,
oba z Moldavy
Eduard Kučera a Petra Nováková,
oba z Neratovic

Novomanželům přejeme hodně štěstí 
na společné cestě životem.

Životní jubilea – květen 2010

93 let
Oldřich Višňák, Roztocká 381
91 let
Anna Nývltová, Vavřinecká 93
86 let
František Nechanický, Masarykovo
náměstí 134
Božena Telcová, Metyšova 377
85 let
Jiří Kučera, Dolení 45
80 let
Stanislav Novák, Husova 13
Libor Hendrych, Jubilejní 452
Jan Trobl, Jaroslava Havlíčka 389

Jiřina Bencová, Na Kozinci 735
75 let
Miloslav Menec, U Potoka 845
Hana Štočková, Lesní 1046

Všem jubilantům přejeme pevné zdraví 
a hodně životní pohody do dalších let.

Úmrtí

6. 5. Jaroslav Cardal (*1919), čp. 987
6. 5. Ladislav Beer (*1928), čp. 310 
9. 5. Vojtěch Šubrt (*1945), čp. 992 
21. 5. Mazurkiewicz Wincenty (*1942),
čp. 1032
22. 5. Božena Matějková (*1931), čp. 985
29. 5. Eva Kratěnová (*1940), čp. 992

Pozůstalým rodinám projevujeme 
upřímnou soustrast.

Předávání maturitních vysvědčení

V obřadní síni jilemnické radnice převza-
li maturitní vysvědčení absolventi Gym-
názia a Střední odborné školy Jilemnice: 

Práce byly podle projektu statika 
Ing. Jana Chaloupského zahájeny v pro-
sinci 2009. Nejvíce poškozené části 
krovu byly vyřezány a nahrazeny nový-
mi impregnovanými trámy. Méně po-
škozené nosné prvky byly očištěny, pří-
padně ohoblovány a následně zesíleny 
příložkami. Došlo též k podtažení nos-
né stolice krovu ocelovými nosníky (tra-
verzami), které bylo nutné – vzhledem 
k značně omezenému prostoru – svařo-
vat přímo na místě. Tyto práce včetně 
několikanásobné impregnace krovu byly 

dokončeny v březnu tohoto roku. Práce 
ke spokojenosti objednatele i „památká-
řů“ provedla firma Stavební společnost 
s.  r.  o. Hostinné. 

Nedílnou součástí a nutnou podmín-
kou akce byla též výměna dřevěných 
prvků ovládání bicího mechanismu věž-
ních hodin, demontáž původních částí, 
náhrada novými, jejich seřízení a vyčiště-
ní hodinového stroje. Tyto práce odbor-
ně provedli pánové Dovala a Soukup.

František Augustin, MěÚ Jilemnice, 
odbor rozvoje a MH 
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– 21. května 2010 gymnázium – oktáva 
(8.0) a technické lyceum (4.L),

– 26. května 2010 sportovní gymná-
zium (4.B),

– 27. května 2010 gymnázium (4.A).
Slavnostní předávání se uskutečni-

lo za účasti pana starosty, ředitele ško-
ly, profesorského sboru a předsedkyně 
SPOZu.

Studentům přejeme hodně úspěchů 
v dalším studiu i v životě. 

Loučení dětí s mateřskou školou

15. června 2010 se v obřadní síní Měst-
ského úřadu Jilemnice sešly děti z mateř-
ské školy Zámecká a 17. června 2010 děti 
z mateřské školy Spořilovská, aby se sym-
bolicky rozloučily se svojí školkou. Pod 
vedením paní učitelek se děti představily 
pěkným kulturním vystoupením, kterým 
potěšily nejen rodiče a hosty, ale také 
přítomnou paní místostarostku a před-

sedkyni SPOZu. U příležitosti ukončení 
docházky do mateřské školy obdrželi bu-
doucí školáci pamětní list, dáreček a „po-
depsali“ se do kroniky města.

Dětem přejeme hodně radosti a šťast-
nou cestu do školy.

Za SPOZ: Alena Mládková

Občanská poradna v Jilemnici

Občanská poradna je jednou ze tří slo-
žek Oblastní charity Jilemnice. Tato 
vznikla za účelem praktické služby a po-
moci potřebným již v roku 1991. Zpo-
čátku provozovala humanitární sklad 
ošacení, ke kterému se později přidru-
žil i sociální šatník. V roce 2003 vzniklo 
mateřské centrum „Rodinka“ a od roku 
2005 funguje i občanská poradna.

Občanská poradna poskytuje odbor-
né poradenství v sedmi oblastech lid-
ského života, kterými jsou: mezilidské 
vztahy, psychologické poradenství, ma-

Loučení s mateřskou školkou. Foto P. Mládek
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jetkoprávní vztahy, pracovněprávní vzta-
hy, sociálně-právní poradenství, ochrana 
spotřebitele a zdravotní poradenství.

V duchu si říkáte, že sice potřebuje-
te poradit, ale nevíte, zda se můžete na 
občanskou poradnu obrátit? Není nic 
jednoduššího, než zavolat na telefonní 
číslo poradny: 731 979 852 nebo nás 
rovnou navštívit: Společenský dům Jilm, 
Roztocká 500, Jilemnice. Ještě nikdy se 
nestalo, abychom potenciálního klienta 
s jeho problémem poslali pryč nebo ten-
to problém nějak bagatelizovali. Nabá-
dám tímto článkem snad k nesamostat-
nosti člověka? Přijďte k nám, my za Vás 
problém vyřešíme… Naopak. Poradce 
občanské poradny vyslechne, dá radu, 
poučení, případně nabídne další spo-
lupráci, avšak za klienta problém nikdy 
neřeší. V reálu to znamená, že snaha do-
rozumět se s úřady, jedinci, snaha praco-
vat sám na sobě vychází pouze z vlastní-
ho postoje a motivace člověka. 

V dnešní době internetové společ-
nosti mizí bariéry mezi institucemi a člo-
věkem. Tento si sám může dohledat 
různé informace přímo z domova a v ja-
kémkoli čase, který mu vyhovuje. Zdálo 
by se, že v dnešní době tedy není tře-
ba jakési zprostředkovatelské činnosti 
mezi úřadem a klientem, pravdou však 
je, že mnohdy přesně nevíme, jakou in-
formaci na internetu hledat, co vlastně 
chceme dosáhnout nebo jak přesně po-
stupovat, abychom daný problém řešili 

co nejjednodušeji. Tento tzv. „problém 
s úřady“ se týká sociálního poraden-
ství – 1. větev.

2. větev tvoří poradenství v oblas-
ti mezilidských vztahů a psychologické 
poradenství. Toto poradenství funguje 
na úrovni primární a sekundární preven-
ce, tzn., že při poradenství jde o jaký-
si vzdělávací akt (poradenství, poučení, 
doporučení), jak pracovat na sobě, jak 
změnit své dysfunkční myšlení a vnímá-
ní, které následně ovlivňuje naše chová-
ní a mezilidské vztahy.

Protože se chceme neustále zlepšovat 
a tím zkvalitňovat naše služby, občanská 
poradna mění svoje zázemí. Sídlo občan-
ské poradny zůstává stejné: Společenský 
dům Jilm. Změna místa kanceláře pro-
běhne v červnu kvůli bezbariérovému 
přístupu klientů do 1. patra! Návštěvní 
hodiny platí jako doposud: každá středa 
od 14 do 16 hod. Po telefonické dohodě 
lze úřední hodiny protáhnout.

A na závěr – DÍKY za podporu při na-
šem působení. Finanční podpory se nám 
dostává díky Vám z finančních příspěvků 
v Tříkrálové sbírce nebo prostřednictvím 
sponzorských darů. Nemůžu a nechci 
opomenout poděkování i za důvěru, se 
kterou se na občanskou poradnu se svý-
mi problémy obracíte. Je nám ctí pomá-
hat a rozjasňovat Vaše tváře.

Za kolektiv poradců občanské porad-
ny sepsala

Vierka Hlaváčová

Krátké zprávy a oznámení
Krkonošské muzeum

Nablýskaná krása aneb Dobrým jídlem 
v čisté míse hospodyňka zalíbí se. Nabí-
zíme Vám vynikající kolekci měděného 

nádobí a především forem z kuchyně 
našich předků a k tomu spoustu dalších 
zajímavých předmětů.Výstava potrvá do 
30. září. 
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V čp. 1: Perličky z muzejních sbírek – 
zajímavosti, kuriozity atd.

Ve dnech 14. a 16. července se bu-
dou konat rozšířené prohlídky – v rám-
ci návštěvy muzea bude možno s vý-
kladem navštívit též kostel sv. Vavřince 
a Zvědavou uličku. Výše vstupného se 
při těchto akcích nemění. 

Ve středu 14. července ve 20.30 h se 
v zámeckém nádvoří uskuteční tradiční 
koncert „Pocta Janu hraběti Harrachovi“. 
Zazní písňový cyklus „Láska“ od J. Křičky 
a průřez operou B. Smetany „Prodaná 
nevěsta“. Účinkovat budou členové sou-
boru opery divadla F. X. Šaldy v Liberci. 
Po skončení koncertu budou následovat 
noční prohlídky zámku.

Srdečně zveme k účasti!

O prázdninách bude muzeum otevřeno 
denně od 8 do 12 a od 13 do 17 hodin 
mimo pondělí.

Městská knihovna J. Havlíčka
V rámci Klubu knihy dětského čtená-

ře jsme na letní měsíce připravili soutěž 
pro děti, v letošním roce uspořádanou 
ve spolupráci s nakladatelstvím Frag-
ment.

Již ve čtvrtek 1. července začíná sou-
těžní klání pro všechny, kdo zavítají do 
dětského oddělení naší knihovny. Sou-
těž je doplněna týdenním slosováním, 
odměnami a samozřejmě postupem do 
finále o zvláštní cenu knihovny. Tak ne-
váhej, zapoj se i ty a staň se „NEJ lepším 
čtenářem prázdnin 2010“.

Srdečně zveme k návštěvě do půjčov-
ny za novými knihami i dospělé čtenáře, 
kteří se mohou inspirovat také nabídkou 
knih na stránkách www.knihovnajilem-
nice.wz.cz. Všem přejeme pohodové 
léto a těšíme se na setkání v knihovně 
Jaroslava Havlíčka.

Požehnání opravených Božích muk 
při cestě nad hrabačovským kravínem 
se uskutečnilo v sobotu dne 5. června. 
Několik desítek přítomných prožilo krás-
né okamžiky, umocněné prosluněným 
a příjemně prohřátým dnem. Zahráli 
a zazpívali členové společenství Vavři-
neček, promluvila ing. Petra Pohůnková, 
jejíž péči o jilemnické památky musíme 
vysoce ocenit. Dále hovořil a církevní 
obřad provedl jilemnický vikář P. Fran-
tišek Mráz. Paní Marta Kosáčková, jež 
se o Boží muka již léta stará, připravila 
i malé pohoštění. Díky. Máme radost.

–jl-

Oblastní charita Jilemnice oznamu-
je, že humanitární sklad ošacení bude na 
počátku prázdnin otevřen již pouze ve 
středu 7. července od 14 do 16 hodin. 
Poté bude sklad z technických důvodů 
dočasně uzavřen. O jeho znovuotevření 

Požehnání Božích muk. Foto P. Pohůnková



16

budeme informovat v některém z příš-
tích čísel zpravodaje.

Varhanní koncert v Křížlicích
Stalo se dobrou tradicí, že při příle-

žitosti svátků Cyrila a Metoděje a Mis-
tra Jana Husa se koná v evangelickém 
kostele v Křížlicích koncert vážné hud-
by. Letos při této příležitosti zveme ke 
koncertu, při kterém se svým společným 
programem vystoupí dva umělci – var-
haník Radek Hanuš a flétnistka Karolí-
na Součková. Koncert se koná v pondě-
lí 5. července od 17 hodin, vstupné je 
dobrovolné. 

Big-beat a jazz v Křížlicích
Evangelický sbor v Křížlicích srdeč-

ně zve na big-beatové bohoslužby, kte-
ré se budou konat v neděli 18. července 
od 8.45 v evangelickém kostele v Křížli-
cích. 

Zároveň srdečně zveme na koncert 
skupiny Duende. Můžete se těšit na 
kultivované, z jazzu vycházející sklad-
by, s prvky latiny, rocku a ethna. Koná 
se také v neděli 18. července v 17 h 
v evangelickém kostele Křížlicích. 

Poutní mše sv. u kapličky sv. Anny 
v Jilemnici na Kozinci se uskuteční v ne-
děli 1. srpna v 16 hodin.

Tradiční poutní koncert se uskuteční 
v pátek dne 13. srpna v 19.30 v koste-
le sv. Vavřince v Jilemnici. Vystoupí pě-
vec Jiří Brückler (*1984). Zvítězil r. 2008 
v Mezinárodní pěvecké soutěži Antoní-
na Dvořáka v Karlových Varech, získal 
Cenu Viléma Zítka a Cenu společnosti 
Josefa Hercla, za nejlepší interpretační 
výkon v oboru duchovní tvorby. Od nesl 
si též Cenu Národního divadla Morav-
skoslezského v Ostravě a Cenu hudeb-

ního nakladatelství Editio Bärenreiter. 
Dále uslyšíme fenomenálního houslistu 
Jana Mráčka (*1991). V r. 2006 se stal 
absolutním vítězem národního kola sou-
těže Concertino Praga, odnesl si nejvyš-
ší ocenění z Letních hudebních kurzů 
Václava Hudečka v Luhačovicích (2005, 
2006) atd. Účinkuje na mnoha prestiž-
ních koncertech. Na varhany zahraje 
nám dobře známý Radek Hanuš. Zazní 
díla A. Corelliho, A. Dvořáka, Fr. Schu-
berta, G. F. Händela, A. Stradelly a dal-
ších. Vstupné: 100 Kč, děti, studenti, 
důchodci 50 Kč. Srdečně zveme k mi-
mořádnému zážitku. 

Poutní slavnost v kostele sv. Vavřin-
ce se uskuteční v neděli dne 15. srpna 
v 9 hodin. Během mše provedou chrá-
mový sbor a orchestr mimo jiných děl 
i pozoruhodnou Slavnostní mši Es dur 
od Jana Obersteinera. Srdečně zveme 
všechny lidi dobré vůle. 

Plavecký bazén a sauna 
Z důvodu rekonstrukce bude bazén 

od 14. 6. do 30. 9. 2010 uzavřen. Pro-
voz sauny zůstává nepřerušen. Provoz-
ní dny sauny v době odstávky bazénu: 
středa, pátek, neděle: 16–20 hod. In-
formace a rezervace: Tel. 603 819 334, 
e-mail: info@sport-jilemnice.cz, www.
sport-jilemnice.cz

Tenis – antuka 2010
Provoz antukových tenisových kur-

tů byl zahájen. Sezónní permanent-
ky již v prodeji. Informace na tel. 
733 129 675.

Report z dětských cyklistických zá-
vodů MTB 2010 – Preclík cup. V ne-
děli 13. 6. se v areálu fotbalového sta-
dionu v Jilemnici uskutečnily oblíbené 
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dětské cyklistické závody – Preclík cup 
2010. Pořadatelé ze Sportovního cen-
tra v Jilemnici připravili pro děti středně 
náročný 1 000 m dlouhý okruh v okolí 
stadionu, který závodníkům nabídl ně-
kolik technických pasáží i rychle jezdi-
vých úseků. Na start závodu se přihlásilo 
celkem 92 mladých bikerů a bikerek ve 
věku od 2 do 14 let. Rád bych poděko-
val všem pořadatelům, kteří přispěli ke 
zdárnému průběhu celého závodu a ta-
ké všem sponzorům a partnerům tohoto 
závodu, díky kterým bylo možné ty nej-

lepší závodníky ve všech kategoriích od-
měnit hodnotnými cenami. 

Jaroslav Hornig

Upozornění. Články do zpravodaje 
zasílejte nyní na novou e-mailovou adre-
su: zpravodaj@mesto.jilemnice.cz. Žádá-
me autory, aby příspěvky do zpravodaje 
dodávali nejpozději v den uzávěrky. Na 
příspěvky dodané později nebude brán 
zřetel a zařadíme je, pokud budou ještě 
aktuální, až o měsíc později. Uzávěrka 
zářijového čísla se koná 11. 8. 2010.

Dětské cyklistické závody MTB 2010 – Preclík cup. Foto J. Hornig

Plener / venkovní umění
Máme sbaleno a vyrážíme. Před sebou 
2 hodiny cesty, cílová stanice: Karpacz. 
Cesta ubíhá, panuje slunečná nálada 
i počasí. Shengenský prostor je báječná 
věc – v Harrachově plynule vstupuje-
me do Polska, bez kontroly pasů a jiné-
ho zdržování. Krajina se trochu změnila, 

stromy i tráva jsou zelenější, vše jakoby 
sestavené do kompozice anglické zahra-
dy. Změnilo se i počasí (prší), nálada stá-
le slunečná. Parkujeme u svatyně Wang 
stojící na trase Kapracz–Sněžka. Svatyně 
Wang je dřevěný kostelík z 12. století, 
který sem byl převezen z Norska. Pokud 
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někdy zavítáte do těchto míst, určitě sto-
jí za vidění!

Přesedáme do „samochoda“, který se 
ukázal být terénním vozem, a dále stou-
páme směr Sněžka. Místy je stoupání tak 
prudké, že máme obavy, že se překlo-
píme. Řidič jede pomalu, ale jistě, tak 
se obavy vytrácí. Navíc, je taková mlha, 
že není vidět na 5 metrů před sebe. … 
Konečně jsme na místě. Turistická cha-
ta Samotnia. Ubytujeme se a jdeme na 
seznamovací večeři. Jilemnici reprezen-
tujeme 3 dospělí a 2 děti. Za Karpacz je 
přítomno 7 lidí. Po představení se na-
stává doba jídla. Polští přátelé připravili 
stravování z národních jídel. Pro našin-
ce zajímavé zpestření jídelníčku a navíc 
velmi chutné. 

Ráno je vše připraveno k malování, 
jen počasí hatí plány. Měli jsme malovat 
venku, ale tam „leje jako z konve“. Roz-
hoduje se o tom, zda a jak bude pro-
gram probíhat.

Nakonec se rozdělujeme, část zůstá-
vá uvnitř a maluje v místnosti chráně-
na před nepřízní počasí. Část odchází 
s pláštěnkami ven hledat si místo k ma-
lování. Někteří při tom hledání došli až 
do Karpacze (večer se dozvídáme, že 
dole bylo slunečno). Po celý den je pro-
měnlivé počasí. My jilemničtí jsme zů-
stali uvnitř a malujeme:

Jaké dojmy má ANIČKA
Protože venku pršelo a kvůli mlze ne-

bylo vidět nic, absolvovali jsme nejdřív 
všichni rychlokurz portrétování. Náš pol-
ský kolega Jurek nám dal pár dobrých 
rad, na co se při portrétování zaměřit 
a my se pak snažili, co jsme mohli.

Děti to měly jednodušší, protože kres-
lily strašidla. My se naopak snažili, aby 
to jako strašidlo nevypadalo. Někomu se 
docela dařilo, někomu méně, a tak jsme 

ty portréty raději všichni schovali do na-
šich kufříků.

Venku je krásně, a tak někteří ode-
šli za inspirací do plenéru. Ti, co ode-
šli blíž ke Karpaczi, měli sluníčko, kdo 
zůstal v chatě, měl teplíčko. Ti, co zů-
stali poblíž chaty, to měli nejhorší. Po-
časí bylo tak proměnlivé, že se někteří 
během malování museli 2–3krát vrátit 
do chaty a počkat, než se přežene déšť 
a mlha. My v chatě jsme si připravili bar-
vy, štětce, vodu a plátno a začali malo-
vat nádhernou scenérii polských Krko-
noš. Kdo si s něčím nevěděl rady, tomu 
vždy ochotně přispěchal na pomoc náš 
polský kolega Janusz. A tak nejenže se 
mi hezky kreslilo a malovalo, ale měla 
jsem možnost se i něco přiučit a pozo-
rovat při práci naše polské kolegy. A že 
bylo na co se dívat!

Jak to vidí KATEŘINA
Venku přestalo pršet, tak se projevuje 

přirozená dětská touha po pohybu. Ra-
ději se jdu s dětmi obléknout a jdeme 
se provětrat. V improvizovaném ateliéru 
začíná výuka akvarelu a tvorba vlastních 
děl. Umělci malují, děti venku dovádí. 
Po svačince se střídáme v hlídání. 

Vstupuji do místnosti, kde se stále pil-
ně tvoří. Vybírám námět pro své dílo … 
venkovní malebná příroda nebo foto-
grafie? Vítězí černobílá fotografie. Na-
kreslím obrysy. Míchám a nanáším barvy 
podporována optimistickým povzbuzo-
váním mistra Janusze (vede Plener)… 
Téma horské krajiny s jezírkem je hoto-
vo. Balím malířské náčiní. Do večeře trá-
víme čas střídavě malováním skic a hlí-
dáním dětí.

Jak to prožila DÁŠA
Začíná jít do tuhého, sbírám odva-

hu a pokládám před sebe profesionál-
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ní malířské plátno, motiv je jasný, jeze-
ro ohraničené skalami a na horizontu 
upoutá pozornost soliterní strom. Nejpr-
ve nesměle, ale po dodání odvahy na-
šimi polskými mistry už směle míchám 
barvy na paletě, střídám štětce, maluji… 
a výsledkem nakonec mile překvapuji 
sama sebe! Vyčerpaná uměleckým poči-
nem relaxuji u kávy v živé a veselé spo-
lečnosti našich dětí.

A je tu konec
Hlavní cíl Pleneru je splněn – každý 

vytvořil jeden obraz na téma „Duše má 
velebí Pána“, který je součástí jubilejní 
výstavy v Galerii im. Jana Pavla II. Vý-
stava byla slavnostně otevřena 6. června 
2010 u příležitosti oslav 100. výročí kos-
tela Navštívení Nejsvětější Panny Marie 
v Karpaczi.

Plener končí nedělní snídaní. Při zá-
věrečném slově za českou stranu oceňu-
jeme zejména vstřícnost a ohleduplnost 
našich polských přátel. Poláci vidí obec-
ně velký přínos v takovýchto setkáních, 

neboť je obohacením umělecké, tvůrčí 
činnosti, ale především vhodným oka-
mžikem pro výměnu zkušeností a bou-
raní bariér mezi národy. Vyjadřují přá-
ní setkat se s více lidmi z Jilemnice, kteří 
rádi malují…

Nasedáme do auta. Radujeme se, že 
jedeme domů… jsme smutni, že opouš-
tíme tak malebné prostředí a tak příjem-
né lidi…

KaJa, Dagmar Stolínová,
Anička Hejralová

Pozn.: Města Jilemnice a Karpacz slaví 
v letošním roce významná výročí, pro-
to se rozhodla uspořádat sérii akcí, která 
budou důstojným podtržením oslav.

V rámci projektu „Odraz význam-
ných výročí ve spolupráci měst Jilemni-
ce a Karpacz“ se na ně podařilo získala 
dotaci z EU (Fond mikroprojektů Euro-
regionu Nisa). Plener (malování v příro-
dě) byl jednou z akcí, kterou organizova-
la Karpacz o předposledním květnovém 
víkendu.

Jilemnický okrašlovací spolek, o. s.  vznikl 
v roce 2008. Chce navázat na činnost 
Okrašlovacího spolku v Jilemnici v 19. 
a v první polovině 20. století. Cílem 
spolku je přispívat ke zkrášlování pod-
krkonošské krajiny zejména ošetřením 
a obnovou zanedbaných a poničených 
památek. Chceme tak napravovat chyby 
způsobené bezohledností a pohrdáním 
kulturním dědictvím našich předků. 

V současné době jsme jeden pro-
jekt zdárně dokončili a realizace dalších 
dvou projektů uspěšně probíhá. Další tři 
projekty jsou podány v grantových říze-

ních (www.josjilemnice.cz). Výsledkem 
dokončeného projektu je zrestaurova-
ná socha Panny Marie Assumpty (Nane-
bevzaté) v Horní Branné. Projekt na re-
staurování krásné sochy z dílny Antonína 
Suchardy z Nové Paky jsme přihlásili do 
grantového programu „ČSOB a Poštovní 
spořitelna pro podporu regionů“ vyhlá-
šeném Nadací VIA. 

Začátkem června 2009 jsme dosta-
li potěšující zprávu, že z celkového po-
čtu 158 žádostí jsme byli zařazeni mezi 
19 podpořených projektů. Během jed-
noho roku se nám podařilo akci úspěš-

Socha Panny Marie Assumpty
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ně dokončit. Při zjišťování historických 
fakt jsem získal od pana Dejmka (kro-
nikáře H. Branné) výpis z hornobranské 
kro niky.

Socha Bohorodičky u rolnické živ-
nosti čp. 242, postavena byla roku 1867 
společným nákladem Františka Zuzánka, 
rolníka čp. 94 a Jana Šimáčka čp. 242 

a posvěcena tehdejším farářem Františ-
kem Kozákem dne 8. září 1867. (Z Jan-
dovy kroniky obce Horní Branná.)

Na přední straně podstavce je reliéf 
sv. Jana Křtitele, na pravé straně je sv. Jan 
Evangelista a na levé straně jedna ze sva-
tých panen. Pod reliéfem sv. Jana Křtitele 
je citát z bible z knihy Přísloví, kapitola 8, 

Socha Panny Marie Assumpty po rekonstrukci. Foto I. Václavík
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Mistr Jan Hus, jehož památku si připomí-
náme 6. července, byl knězem, kazate-
lem, univerzitním profesorem a věrným 
obhájcem pravdy. Mistr Jan se narodil 

r. 1371 v Husinci u Prachatic, vystudo-
val teologii, stal se knězem a profeso-
rem pražské university. Kazatelsky pů-
sobil v Betlémské kapli. Posluchače si 

Mistr Jan Hus

verš 32: Synové slyšte mne: Blahoslave-
ní, kteří ostříhají cest mých Přís: 8,34 (čís-
lo verše je na soše uvedeno chybně). Pod 
citátem je těžko čitelný nápis, ale pravdě-
podobně zněl: Nákladem rolníka Františ-
ka Zuzánka a rolníka Jana Šimáčka. Na 
pravé straně podstavce je napsáno:

Zřízena oumyslem Jana Šimáčka a je-
ho manželky Marie zhotovil Ant. Suchar-
da z Nové Paky. Atributy sochy, svatozář 
se dvanácti hvězdami a lilie byly úplně 
zkorodované, bylo nutné vyrobit nové 
a následně pozlatit. Také krásná železná 
zahrádka byly silně zkorodovaná a znač-
ně poničená a zarostlá byla i kamenná 
podezdívka.

Mnohokrát jsem seděl na začátku 
Zvědavé uličky na lavičce u sv. Jana s pa-
ní Toničkou Hofmanovou. Jednou také 
přišla řeč na sochu P. Marie ve Branné. 
Paní Tonička pocházela z rodu Zuzánků, 
a tak mi vyprávěla o důvodech, které 
vedly rodinu Zuzánků a Šimáčků ke zří-
zení sochy. Chtěl jsem ji navštívit, abych 
si udělal poznámky, bohužel jsem to již 
nestihl.

Při setkání u restaurované sochy jsem 
od paní Anny Vrátné roz. Hofmanové 
získal kopii jejích zápisků.

„Z vyprávění mojí maminky Anny Zu-
zánkové-Hofmanové.

Můj dědeček František Zuzánek měl 
tetu ve statku u Šimáčků. Šimáčkovi byli 
nejbližší sousedé. Jan Šimáček hospo-
dařil na statku a jeho bratr byl profeso-

rem na gym. v Praze. Tehdy se mlátilo 
obilí žentourem, který táhnul kůň. Teta 
Šimáčková obsluhovala tento stroj. Za-
chytila se jí při práci sukně a táhlo ji to 
dál, až se jí zachytil cop vlasů. Tolik vo-
lala o pomoc, ale nikdo na blízku nebyl. 
Prosila Boha i Matku Boží o pomoc. Kůň 
se sám zastavil. Byl to zázrak.

Na památku nechali zde postavit so-
chu P. Marie. Jak je uvedeno na soše, ná-
kladem Jana Šimáčka a Františka Zuzán-
ka. Zasadili zde 4 lípy. Šimáčkovi děti 
neměli a p. Šimáček zemřel a na statku 
zůstala jeho manželka. Sloužila u nich 
pí. M. Novotná (Manča) měla man. Emi-
la. Teta Šimáčková si přála zemřít ve spa-
ní. To se jí splnilo. Zemřela na Tři Krále. 
Paní „Manča“ to přišla oznámit Zuzán-
kovům. Statek byl prodán Noskovům. 
Na hřbitově je ještě jejich hrobka (větší) 
r. Šimáčkova.“

Restaurování sochy Panny Marie 
Assumpty v Horní Branné byla první 
úspěšně dokončenou akcí Jilemnického 
okrašlovacího spolku. V současné době 
máme připraven renovovaný kříž, který 
bude umístěn nedaleko bývalého jilem-
nického popraviště. Jak dokládají staré 
mapy, kříž tam stával před 250 lety. Při-
praven je i kříž, který bude umístěn ke 
staré cestě z Jilemnice do Horní Branné, 
tam stávala socha Karla Velikého. Tato 
socha je dnes po restaurování v zámec-
kém  parku. 

Ivan Václavík, starosta spolku
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získal svou pravdivostí a schopností vy-
světlit i obtížná místa Písma srozumi-
telným způsobem. Nepomíjel ožehavá 
témata a nebál se poměřovat život cír-
kevních hodnostářů Kristovým životem 
a jeho učením. 

Velmi razantně se postavil proti pro-
deji odpustků, jimiž papež Jan XXIII. fi-
nancoval válku s neapolským králem. 
Povzbuzeni jeho kázáním veřejně vy-
stoupili tři mladíci proti odpustkovému 
byznysu a prakticky bez řádného soudu 
byli popraveni. Mistr Jan je důstojně po-
choval.

Dlouho již v Praze zůstat nemohl, 
protože papež nad ním vyhlásil nejtěž-
ší klatbu: v místě, kde se Hus zdržoval, 
nesměl napříště žádný kněz sloužit mši, 
děti zůstávaly bez křtů a zemřelí bez cír-
kevního pohřbu. Hus proto odešel do 
jižních Čech. 

Roku 1414 byl předvolán do Kostni-
ce k církevnímu jednání, aby prokázal, 
že není odpadlík od víry, kacíř a svůdce. 
Představitelé koncilu však neměli příliš 
trpělivosti pro Husovo vysvětlování, na 
otázky měl odpovídat buď souhlasem 
nebo odmítnutím. Hus, „v naději kněz 
Ježíše Krista“, jak sám sebe nazval v jed-
nom z posledních dopisů, však odmítl 
zradit pravdu, kterou poznal na základě 
Kristova učení, odmítl zradit kristovský 
způsob života, o kterém kázal a kterým 
sám žil. V sobotu 6. července r. 1415 
v kostnickém dómu veřejně zopakoval, 
že odvolat nemůže, nemá-li být lhářem 
před Bohem. Pak byl svlečen z bohoslu-
žebného roucha, a tím potupně zbaven 
svého kněžství. Poté byl vyveden na hra-
nici a upálen. 

Mistr Jan Hus byl věrným obhájcem 
pravdy až do samého konce. Známý vý-
rok o pravdě pochází z jeho Výkladu 
víry: „…Hledej pravdu, slyš pravdu, uč 

se pravdě, miluj pravdu, prav pravdu, 
drž pravdu, braň pravdu až do smrti: ne-
boť pravda tě vysvobodí od hříchu, od 
ďábla, od smrti duše…“ 

Většinou máme za to, že neexistuje 
pravda, která by byla všeobecně přijatel-
ná pro všechny. Tvrdí se, že všechno je 
relativní, a že „svou“ pravdu mohou mít 
různé osoby, i když každý tvrdí něco ji-
ného. Mistr Jan Hus, vycházel z biblické-
ho pojetí pravdy. Toto pojetí neztotožňu-
je pravdu s názorem, ale se způsobem 
života. „Pravda“ v biblickém významu 
znamená doslova „odkrytost“. A tak 
pravdivý způsob života je takový, který 
nepotřebuje nic skrývat, na nic si nehra-
je, je svobodný. 

Mistr Jan Hus říká „pravda tě osvobo-
dí od hříchu…“ Hřích neznamená pře-
devším jednotlivý zlý skutek, ale celkové 
nasměrování lidské existence. Biblické 
slovo „hřešit“ se dá doslova přeložit jako 
„minout se cílem“. A tak „hříšný člověk“ 
je ten, kdo se míjí s tím, k čemu byl jako 
člověk povolán. Opakem hříšného živo-
ta je pravdivý život. Pravdivý člověk je 
svobodný k tomu, aby projevil svou lid-
skost, aby usiloval o spravedlnost, hledal 
moudrost, s odvahou přijímal výzvy, kte-
ré život přináší, žil uměřeně a vnímal to, 
co ho v životě přesahuje.

Mistr Jan Hus byl v tomto smyslu svo-
bodným a pravdivým člověkem. Prav-
da pro něho nebyla souhrnem vlastních 
správných názorů, ale především cestou, 
způsobem života, který je založen na 
důvěře, lásce, naději a poznání, že sku-
tečná pravda je jen „Pravda“ s velkým 
„P“, která člověka přesahuje, kterou ni-
kdo nemá zcela ve své ruce a z níž vždy 
poznáváme jen část. To nám však nebrá-
ní, abychom o její poznání vždy usilova-
li, hledali ji a učili se jí. 

Gabriela Horáková
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Od roku 2007 skautské středisko JILM in-
tenzivně pracuje na získávání finančních 
prostředků nad rámec dotací z ústře-
dí Junáka. Tyto snahy vyústily v realiza-
ci projektu rekonstrukce skautského do-
mova Za Lázněmi.

V roce 2008 se podařilo získat pro-
středky z grantového fondu Liberecké-
ho kraje, díky kterým byla v roce 2009 
opravena elektroinstalace a osvětlení, 
částečně vyměněno vybavení sociálních 
zařízení a instalována nová okna v ce-
lém objektu. 

V roce 2009 jsme úspěšně prošli vý-
zvou vyhlášenou MAS „Přiďte pobejt!“ 

a získali prostředky z Evropského ze-
mědělského fondu pro rozvoj venkova 
v rámci opatření IV.1.2. Programu rozvo-
je venkova ČR, díky nimž během měsí-
ců dubna až června tohoto roku provedl 
hlavní dodavatel Pila Morávek zateple-
ní a výměnu střešního pláště. Slavnostní 
předání rekonstruovaného objektu pro-
běhlo 3. června 2010.

Projekt by nebylo možné uskutečnit 
bez práce a podpory aktivních členů stře-
diska, obětavých rodičů a v neposlední 
řadě sponzorů, jimž tímto patří dík.

Za skautské středisko JILM Jilemnice
Radomír Šťásek – Hasky

Klubovna Za Lázněmi v novém kabátu

Slavnostní předání rekonstruované klubovny skautům (3. 6. 2010). Foto z archivu střediska
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Dotace na rekonstrukci líhně 
z nadačního fondu Veolia pro místní 
organizaci Českého rybářského svazu 
Jilemnice

MO ČRS Jilemnice je zapojena do ce-
losvazového hospodaření a patří mezi 
menší organizace Východočeského 
územního svazu Hradec Králové. V sou-
časné době tvoří členskou základnu 199 
dospělých (z toho 12 žen) a 37 členů 
mládeže. Z pověření VčÚS Hradec Krá-
lové hospodaří na 29 km sportovních 
pstruhových revírů a 54 km chovných 
potoků. V revíru Jizera 12 P od ř. km 
122,01 po ř. km 125,010 je vyhlášena 
chráněná rybí oblast, taktéž na toku Ji-
zerky od ř. km 0,590 až po ř. km 4,20. 
CHRO slouží k odlovu generačních ryb 
pstruha obecného a lipana podhorního 
pro potřebu líhně v Poniklé-Nové Vsi. 

Líheň je svojí produkcí 500–650 tis. 
ks pstruha obecného a 150–200 tis. ks 
lipana podhorního největší amatérskou 
líhní Východočeského územního svazu 
Hradec Králové. Líheň je dvoupodlažní 
budova. První patro je v současné době 
v rekonstrukci a plánuje se zde zřízení 
kanceláře a zasedací místnosti pro po-
třeby MO. V přízemí je umístěna vlastní 
líheň, která vznikla v roce 1948 přebu-
dováním budovy koželužny. Svojí čin-
ností líheň zajišťuje rybí obsádku nejen 
pro potřeby MO Jilemnice, ale i další or-
ganizace Českého rybářského svazu.

Povinností organizace je péče nejen 
o svěřené rybářské revíry, ale také o ry-
bochovná zařízení, na kterých MO vy-
víjí činnost. Radou ČRS byla nabídnuta 
dotace z Nadačního fondu Veolia ve výši 
150 000 Kč se spoluúčastí MO ve výši 

minimálně 50 000 Kč. Na tomto zákla-
dě byl zpracován investiční záměr pod 
názvem „Zkvalitnění odchovu plůdku 
pstruha obecného (Salmo trutta) a lipana 
podhorního (Thymallus thymallus) v líh-
ni MO ČRS Jilemnice“, který je zaměřen 
na zkvalitnění filtrace vody pro potřeby 
líhně a inovaci zařízení líhně. Za zmíně-
né investiční prostředky byl zakoupen fil-
trační systém a 36 ks líhňařských aparátů. 
V září 2009 byl zahájen zkušební provoz. 
Provoz líhně byl zaměřen na odlov ge-
neračních ryb pstruha obecného, jejich 
umělý výtěr a inkubaci jiker. Zkušební 
provoz byl hodnocen za dobrý, o čemž 
svědčí výsledky v cyklu podzim 2009 až 
jaro 2010. Na aparátech v líhni je v sou-
časné době inkubováno 600 tis. ks plůd-
ku pstruha obecného, který čeká na dis-
tribuci a následné vysazení.

23. dubna 2010 byl nadační projekt 
slavnostně předán do užívání MO ČRS 
Jilemnice. Tohoto předání se účastnili ře-
ditel Nadačního fondu Veolia Jan Dolí-
nek, zástupci Rady ČRS Ing. Jan Štípek 
(jednatel Rady svazu), Ing. Branislav Lič-
ko (vedoucí oddělení) a Ing. Pavel Vrána 
(odborný referent životního prostředí – 
ichtyologie), zástupci Východočeské-
ho územního svazu Hradec Králové Jiří 
Heřman (předseda VčÚS) a Ing. Miro-
slav Bialek (jednatel VčÚS) a zástupci 
MO ČRS Jilemnice Zdeněk Kužel (jed-
natel MO) a Jaromír Holubec (hospodář 
MO). 

Program se skládal z prohlídky líhně 
a následné pracovní schůzky. Při pro-
hlídce líhně byli účastníci seznámeni 
s provozem líhně a historií i současnos-
tí místní organizace. V pracovní části zá-
stupci MO nejprve oficiálně poděkova-

Dotace na rekonstrukci líhně
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li řediteli Nadačního fondu Veolia Janu 
Dolínkovi za udělenou dotaci. Přítomní 
si potom se zájmem vyslechli informace 
o dění v organizaci a přislíbili odbornou 
pomoc při řešení případných problé-
mů. Nakonec se rozloučili s tím, že asi 

za měsíc bude za pomoci dětí z kroužku 
mladých rybářů vysazen plůdek pstruha 
obecného do předem vytypovaných lo-
kalit chovných potoků.

Zdeněk Kužel, jednatel
MO ČRS Jilemnice

Kolem kostela sv. Vavřince můžeme ten-
to rok často slyšet hlasité jasné volání 
„kikikikiki“. Jedná se o našeho druhého 
nejpočetnějšího dravce, poštolku obec-
nou (Falco tinnunculus). Letos totiž hníz-
dí na půdě na západním konci koste-
la. Loni hnízdily také i nad vchodem do 
2. základní školy.

Poštolku poznáme za letu především 
podle zřetelně dlouhého ocasu vůči tělu, 
špičatých úzkých křídel a jejím často ty-
pickým třepotavým letem, kdy se vzná-
ší nad polem na jednom místě s rozta-
ženými ocasními pery. Samce poznáme 
podle šedé hlavy a modrošedého ocasu 
s výrazným černým pruhem na konci. 
Hřbet je červenohnědý s černými skvr-

nami. Samice a mláďata jsou rezavohně-
dí s hustým tmavým skvrněním.

U nás se naše poštolky objevují 
v březnu a odlétají koncem září do stře-
dozemí. Poštolky preferují otevřenou 
krajinu s poli, loukami a roztroušenými 
lesíky. Dobře se adaptovala na městská 
prostředí, která jí připomínají skály. Její 
četnost je velmi závislá na dostupnos-
ti hraboše polního, který je její hlavní 
potravou. Ve městech však loví i ptáky 
nebo mladé holuby. 

Vraťme se ale k našemu hnízdu na 
kostele. Poprvé jsem je letos kontrolo-
val 5. května s panem Novákem a našli 
jsme šest hnědě skvrnitých vajíček. Což 
je celkem průměrný počet. Když je vajec 
více než sedm, je to obvykle výsledkem 
snášení dvou samic do stejného hnízda. 
Další kontrolu jsme provedli 31. května, 
kdy už byla mláďata vyklubaná a v pří-
hodné velikosti pro kroužkování. Zda se 
jim podaří vyvést všech šest mláďat, ješ-
tě uvidíme. O mláďata se rodiče starají 
asi 30 dní. Po vylétnutí z hnízda se mlá-
ďata zdržují v okolí a hlasitým voláním 
se dožadují dalšího krmení, ovšem rodi-
če už je pak dlouho nekrmí. V tu dobu 
bude kolem kostela asi dost rušno, ale 
po několika dnech se zase rozlétnou do 
okolní krajiny a většinou se usídlí dál od 
svého hnízdiště (průměrně do 100 km).

Text a foto Luděk Petrilák ml.

Poštolka obecná
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Z červnových Her bez hranic. Foto V. Kunát
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Z jilemnických škol
Krkonošský kámen mudrců

Krkonošský kámen mudrců – tradič-
ní aktivita místní Základní školy Harra-
cha, byla letos zařazena mezi akce, které 
podtrhují oslavy 660. výročí první zmín-
ky o Jilemnici a 65 let od osvobození. 
Krkonošský kámen mudrců je výchov-
ně vzdělávací projekt, který je tvořen 
mozaikou činností složenou z tvořivých 
dílen žáků v různých oborech na úrov-
ni 5.–9. třídy základní školy. V letošním 
roce se této tradiční akce zúčastnili i žá-
ci polské Karpacze. Byli zapojeni do šesti 
kreativ ních dílen. Co se kde dělalo?

Dílna „Malování hedvábí“. V této díl-
ně se žáci seznámili nejen s technika-
mi a materiály výtvarného oboru, ale 
také s historií a tradicí, protože domo-
vem hedvábí přírodního je Čína a tvůr-
cem vláken bourec morušový. Pro začá-
tečníky je nejvhodnější zkusit jednodušší 
solenou techniku, zapouštění barev do 
vlhkých šátků nebo tvorbu ornamentů 
neředěnou barvou do obarveného su-
chého šátku či šály. Výtvarně nadaní žáci 
se ale pustí i do použití kontur, orna-
menty a vzory je nutné předem pláno-
vat a mnohdy předkreslit fantomovou fi-
xou, která po čase zcela zmizí. 

Dílna „Výroba obrázků ze slámy“. Zde 
se rozžehlovala stébla slámy na rovné 
plošky, špičatými nůžkami se vystřiho-
valy části obrázku a nalepovaly pomocí 
pinzety a lepidla na tmavé tvrdé papíry. 
Zasazení do rámečků ze skla celou práci 
zvýraznilo a usnadnilo pověšení. Práce 
se slámou je velmi náročná na oči, přes-
nost a šikovnost prstů.

Dílna „Malba na trička“. Vždy veli-
ce oblíbená disciplína, protože tričko 

s vlastním motivem představuje osobi-
tou věc, která je vždy originální a může 
o majiteli i ledasco vypovědět. Trička se 
dekorují podle šablon, připravených ná-
vrhů, barvy se zapouštějí do svázaných 
útvarů jako při batice nebo se savem 
odbarvují dekorace na šablonách, lze 
i konturovat. Vše speciálními barvami na 
textil, aby oblíbené tričko bylo pratelné 
a nepouštělo.

Dílna „Keramické dekorace“. Práce 
s hlínou je krásným návratem k přírodě. 
Klasický postup keramické práce je časo-
vě náročný: po vymodelování předmětu 
následuje schnutí, vypalování a glazuro-
vání. Aby si i naši polští kamarádi mohli 
odvézt své výrobky domů, pracovalo se 
v této dílně také se samovypalovací hlí-
nou. 

Dílna „Batikování triček“. Oblíbená 
technika většiny malých výtvarníků, pro-
tože se téměř vždy povede nečekaný, 
neopakovatelný vzor a vlastní kousek – 
originál, je na světě… Žáci batikovali 
také bavlněné kapesníky, které na stol-
cích a poličkách vypadají velmi pěkně 
a posloužili zároveň jako pozornost pro 
polské učitele a hosty.

Dílna „Pletení z pedigu“. Snad nej-
těžší výtvarnou dílnou bývají práce s pe-
digem. Tento přírodní materiál slouží 
k pletení košíků, dekorací na zeď, pod-
ložek na stůl, tácků a ošatek. Pedig je tro-
chu neposlušný a bolí z něho prsty. Je-li 
řádně namočen a používá-li se správně 
silný, vznikají žákům pod rukama před-
měty, které bez obav mohou dekorovat 
různá místa v bytě… i kytka v pedigo-
vém obalu na květník vynikne jinak. 

Závěrem je nutné říci, že veškeré ma-
teriály používané v dílnách: barvy, kon-
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tury, trika, rámečky, hlíny, glazury atd. 
jsou velmi drahé. Finanční podpora 
EU (ERDF) v rámci projektu „Odraz vý-
znamných výročí ve spolupráci měst Ji-
lemnice a Karpacz“ výrazně napomohla 
ke zkvalitnění práce ve zmíněných obo-
rech a napomohla k prohloubení spolu-
práce mezi oběma městy.

KaJa, vedoucí dílen, ZŠ Harracha

Dva celostátní úspěchy
Marka Erbena (tercie Gy a SOŠ)

Marek Erben byl vyhlášen vítězem Zla-
tého oříšku Domina. Marek Erben v pří-
mém přenosu ČRo 2 řekl moderátorovi 
Aleši Cibulkovi, že své animované fil-
my vytváří pomocí figurek ze stavebnice 
LEGO, digitálním fotoaparátem a počí-
tačem. Minuta filmu se natáčí asi mě-
síc a on právě dokončuje další dva filmy. 
V budoucnu by animace měla být jeho 
koníčkem a v osobním životě by se chtěl 
věnovat filmovému střihu. U mikrofonu 

se vystřídali další soutěžící a s napětím 
očekávali příchod paní Magdaleny Šore-
lové, redaktorky Domina, která vyhlásila 
vítězem ankety a držitelem Zlatého oříš-
ku Domina Marka Erbena, žáka našeho 
osmiletého gymnázia. 

Marek Erben získal stáž v dabingo-
vém centru. Po vítězství ve Zlatém oříš-
ku se Marek rozhodl bojovat ve filmové 
soutěži Svěžíma očima.

Co o této soutěži řekl Marek Erben 
sám? „Úspěšně jsem získal ocenění v ka-
tegorii hraná tvorba do patnácti let a vy-
hrál jsem stáž v dabingovém centru, což 
se k mým animovaným filmům převe-
lice hodí. Jsem velmi spokojený, ač di-
vácké hlasování jsem o osm hlasů nevy-
hrál. Popovídal jsem si s ,profíky‘ - Karin 
Babinskou, Olgou Špátovou a Petrem 
Koubským, kteří mi poskytli mnoho cen-
ných rad k mé budoucí tvorbě. Příští rok 
se do filmové soutěže Svěžíma očima ur-
čitě přihlásím znovu s novým filmem In-
diana Jones a Zlaté žezlo. 

Ze školní aktivity Krkonošský kámen mudrců. Foto J. Čechová
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Také bych chtěl touto cestou podě-
kovat všem, kteří mi poslali do soutěže 
svůj hlas a městu Jilemnici za zveřejně-
ní informace o mé účasti v soutěži Svě-
žíma očima.“

Markovi držíme palce a přejeme mu 
i další přízeň Vás, čtenářů zpravodaje.

Dr. Nataša Nováková, organizátorka 
projektu Gymnázium a SOŠ Jilemnice

Marek Erben, držitel Zlatého oříšku, 
v Senior klubu

Každý první čtvrtek v měsíci přicházejí 
zájemci o nejrůznější besedy, přednáš-
ky a společenské akce do Senior klu-
bu, který sídlí v Domě s pečovatelskou 
službou a který již několik let vede paní 
Hedvika Pochopová. Lidé, kteří tento 
klub navštěvují pravidelně, se v něm již 
sice setkali s mnoha zajímavými hosty 
a přednášejícími, ale květnové posezení 

bylo netradiční, jelikož sem byl pozván 
doposud nejmladší host, jímž byl Ma-
rek Erben, student tercie jilemnického 
gymnázia a držitel Zlatého oříšku za rok 
2009, který patří mezi deset nejtalento-
vanějších dětí v ČR.

Marek všem posluchačům vysvětlil, 
co je to ten „Zlatý oříšek“, že je to soutěž 
pro nadané děti, které vynikají v nějaké 
činnosti. Také nám sdělil, že se do této 
soutěže přihlásil se svým velkým koníč-
kem – loutkovou animací, které se věnu-
je již pátým rokem. Všechny poslucha-
če samozřejmě zajímalo, v čem loutková 
animace spočívá. Vysvětlení se nám do-
stalo v podobě Markovy vlastnoručně 
vyrobené prezentace, ze které jsme se 
dozvěděli opravdu mnoho zajímavostí 
a informací o jeho koníčku.

Po zodpovězených otázkách poslu-
chačů nastal zlatý hřeb besedy, a tím 
bylo promítání Markova animovaného 

Marek Erben v Senior klubu. Foto V. Kunát
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filmu „Kriminálka LEGOCITY“, který již 
běžel například v novopackém kině. Zá-
věr besedy patřil dotazům přítomných.

Pokud jste se této akce nemohli zú-
častnit, nezoufejte, navštivte Markovy 
internetové stránky http://animark-film.
ic.cz a podívejte se na jeho zajímavé 
a nápadité filmy.

Vojtěch Kunát

Taneční sezóna

Rok utekl jako voda a po roce opět bi-
lancujeme. Školní rok pro tanečnice 
a tanečníky TO ZUŠ a T.I.K. byl letos 
opět nabitý. Sečteno je to 25 vystoupení 
na různých místech, při různých příleži-
tostech v období od září 2009 do červ-
na 2010.

Soubor T.I.K. spolupracuje již dru-
hý rok s vozíčkáři z Jablonce nad Ni-
sou a společně jsme navštívili festival 
Den s handicapem v Českém Krumlově 
na začátku září. V listopadu jsme tanči-
li na festivalu Společně nejen na jeviš-
ti v Městském divadle v Jablonci nad 
Nisou. Další společnou výpravou byl fes-
tival Tanec a handicap ve dnech 8.–9. 
ledna, tentokrát v Brně. V rámci projek-
tu Tvoříme duší jsme představili emotiv-
ní vystoupení na státním zámku Zákupy. 
V Jilemnici mohli naši společnou tvorbu 
vidět diváci při Setkání dne 11. června. 
Vytvořili jsme představení v alternativ-
ním prostoru, které s námi prožilo jen 
pár desítek diváků, kteří neváhali oběto-
vat část horkého dne a do SD Jilm přišli. 
Škoda, že jen málo lidí chápe, že není 
vše zlato, co se třpytí.

Soubor má však za sebou také velmi 
výrazné úspěchy. Ať je to účast na Ná-
rodní přehlídce scénického tance mlá-
deže a dospělých Tanec, tanec… 2009, 
která proběhla v říjnu, ale také nomina-

ci na tu letošní, která bude opět v říjnu 
v Městském divadle v Jablonci nad Ni-
sou. Kromě tohoto výrazného úspěchu 
jsme měli možnost v září tančit na živo 
se souborem Hradišťan, byli jsme vybrá-
ni jako inspirativní představení pro účast-
níky regionální přehlídky scénického 
tance, kde jsme uvedli Kytici. Silně emo-
tivní byl 10. benefiční koncert v prosin-
ci. Kdo ho prožil s námi, jistě souhlasí. 
Výrazným počinem byla účast na česko-
-polském projektu v části Otvírání studá-
nek – taneční ztvárnění díla B. Martinů 
s doprovodem pěveckých sborů. V tom-
to projektu si vedle souboru T.I.K. zatan-
čily i tanečnice TO ZUŠ. Také ony mají 
za sebou spoustu vystoupení a výraz-
ných úspěchů, např. návrh na postup na 
Národní přehlídku dětských skupin scé-
nického tance Kutná Hora. Malí i větší 
tanečníci absolvovali pravidelné akce, 
jako je Vánoční a Májový jarmark, fes-
tival Podzimní fantazie, Zahradní slav-
nost ke Dni matek, festival Tanambourré 
Varnsdorf a závěrečné vystoupení.

Každoročně taneční sezónu ukon-
čuje soubor v zámeckém parku v rámci 
Krakonošových letních podvečerů. Bo-
hužel nám organizátor pro letošek při-
dělil prostor na pódiu na náměstí. Vel-
mi nás mrzí, že se nám za ta léta, kdy 
jsme v parku tančili, nepodařilo některé 
osoby přesvědčit, že scénický tanec pa-
tří na scénu – ať divadelní či přírodní, 
ale v žádném případě na malé jarmareč-
ní pódium plné šňůr, mikrofonů a be-
den. Omlouváme se všem, kteří se těšili, 
že i letos zatančíme v parku. Na pódiu 
budou TO ZUŠ reprezentovat pouze 
nejmenší s pásmem dětských tanečních 
her. Ale svítá naděje, že se možná v par-
ku uvidíme, … ale až v září.

Za TO ZUŠ a T.I.K. Jilemnice 
Mgr. Ilka Kulichová
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Na konci tohoto školního roku jsem na-
vštívil ředitelku ZUŠ paní Hanu Hauko-
vou a položil jsem jí několik otázek: 

Jak dopadl zápis na ZUŠ pro právě 
končící školní rok? Dopadl výborně a li-

mit 440 žáků, který nesmíme překročit, 
se nám podařilo udržet.

Vznikl nějaký další obor v tomto škol-
ním roce? Ano, byl založen literárně-
-dramatický obor pod vedením Mgr. Ja-

O činnosti ZUŠ

Dojmy z Polska – Wydarzenia z Polski
Díky partnerství měst Jilemnice a Kar-
pacz, na základě pozvání města Karpacz 
k účasti na oslavách 100. výročí posvě-
cení jejich farního kostela, jsme se vydali 
v neděli 6. června od kostela sv. Vavřince 
v Jilemnici ke kostelu Navštívení Panny 
Marie v Karpaczi.

Jednalo se o společnou delegaci měs-
ta a farnosti Jilemnice. Po dlouhé době 
to byl krásný, slunečný den, který jsme 
mohli prožít radostně a opravdu slav-
nostně. Cesta tam i zpět probíhala vel-
mi příjemně a to především díky řidiči, 
panu Fejfarovi, který nejen dobře od vedl 
svou práci, ale také výtečně „zapadl“ do 
naší skupiny.

Vlastním jádrem oslav byla samozřej-
mě slavnostní mše sv. za účasti 7 kněží, 
kde se nám, delegaci z Jilemnice, dosta-
lo pěkného a důstojného přivítání. Pak 
následovala prohlídka výstavy obrazů 
v galerii Jana Pavla II., věnovaná jubileu 
farního kostela, kde nás potěšila i krásná 
díla některých pracovnic Městského úřa-
du v Jilemnici. Další zastávkou bylo Mu-
zeum sportu a turistiky, kde jsme mohli 
zhlédnout expozici zaměřenou též k vý-
ročí a historii kostela.

Pak přišla na řadu starost o „naše ža-
ludky“, která byla zvládnuta též velmi 
dobře a opravdu slavnostně. S nadchá-

zejícím podvečerem jsme se již těšili na 
slavnostní koncert v kostele, v podání 
Akademického sboru Vroclavské Poly-
techniky. Byla provedena „Missa canta-
ta“, pod vedením mladé a velmi úspěšné 
dirigentky Malgorzaty Sapiecha Muziol. 

Za sebe a snad i za ostatní mohu říci, 
že koncert ještě předčil naše očekávání, 
byl na vysoké profesionální úrovni, a pro 
nás nevšedním kulturním zážitkem a da-
rem. Pověstnou „třešinkou na dortu“ pro 
nás byla návštěva velmi impozantního 
vikingského kostela Wang, zasazeného 
do nádherného koutu přírody, s nád-
herným výhledem na Sněžku „z druhé 
strany“. Vikingský kostel jsme mohli ob-
divovat nejen z vnějšku, ale díky naší 
neodbytnosti (přišli jsme chvilku po za-
vírací době), jsme nakonec zhlédli i za-
jímavý interiér.

Během celé návštěvy jsem vnímal vel-
mi blízkou a živou spolupráci mezi měs-
tem a farností v Karpaczi, a to nejen při 
přípravě a vlastním průběhu oslav výro-
čí. Zdá se mi, že je to dobrá inspirace 
i pro naše místní poměry, přičemž je sa-
mozřejmé, že nelze vše bezezbytku ko-
pírovat a přenášet. Myslím, že jsme pro-
žili opravdu krásnou neděli, se spoustou 
zážitků a obohacení.

Mgr. František Mráz, děkan
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roslava Vávry. V současné době, i s tímto 
nově založeným oborem, má naše ZUŠ 
celkem čtyři obory, a to: hudební, taneč-
ní, výtvarný a dramatický.

Měla škola letos opět nějaké soustře-
dění? Pěvecké soubory VČELIČKY a SED-
MIHLÁSEK měly soustředění dvakrát, 
podzimní v říjnu a letní v červnu. Mimo 
to účinkovaly v divadle v Mladé Bolesla-

vi, na Lomnickém jaru a doma v prosinci 
na benefičním koncertu.

Jaká byla činnost dalších oborů? Ta-
neční soubor se zúčastnil několika akcí 
v Libereckém kraji. Výtvarný obor se zú-
častnil dvou prodejních výstav, a to Mi-
kulášské a Velikonoční a dále výstavy ke 
Dni matek. Velice úspěšný byl na mezi-
národní soutěži v Českém rozhlase, kde 
se probojoval až do finále. Jeho práce 
jsou nyní vystaveny v Národním muzeu 
města Prahy na Florenci. V mezinárodní 
soutěži „Barevný svět“ se rovněž umís-
tily naše dvě žákyně. Hudební obor za-
bodoval v Národním kole soutěže ZUŠ, 
kde v komorní hře dechových nástrojů, 
které se konalo 17. dubna v Liberci, ob-
sadil 3. místo. Klarinetové kvarteto účin-
kovalo ve složení: Zuzana Kubátová, 
Marek Eben, Roman Rychnovský a Fran-
tišek Horáček. 

Jak jste byli pilní v koncertní činnosti? 
Uspořádali jsme více než deset koncer-
tů. Ten nejdůležitější se uskutečnil 1. říj-
na 2009, kdy uplynulo 55 let od zalo-
žení hudební školy v Jilemnici, která má 
dnes název ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKO-
LA. Koncem listopadu se pak konal již 
tradiční koncert učitelů ZUŠ. V prosin-
ci byl uspořádán jubilejní 10. benefiční 
koncert, jehož výtěžek byl odeslán na 
účet dětské onkologie v Praze-Motole. 
Začátkem dubna letošního roku se ko-
nal koncert ke Dni učitelů. Ke Dni matek 
dne 9. května byla uspořádána zahrad-
ní slavnost, na které účinkovaly taneč-
ní soubory pod vedením Ilky a Markéty 
Kulichových, dále dechový kvartet a rov-
něž zde proběhla výstava z prací výtvar-
ného oboru. Klavírní oddělení připra-
vilo recitál z díla Bohuslava Martinů za 
účinkování žáků z třídy paní učitelky Ja-
roslavy Faltové. Ve večerních hodinách, 
za účasti polských hostů z Karpacze, za-

Panu učiteli Vladimíru Slavíkovi…

Tvůj klavír dozněl
a jeho tóny
odnesl jarní vánek
až do nebeských bran
kde jsi již nyní 
na věčnou dobu 
upoután…

V orchestru boží lásky
budeš teď stále hrát
a všechny svaté
na klavírní koncert zvát

A až také náš čas
se jednou naplní
přijdem tě rádi
znovu poslouchat…
 Jan Kubát

Soubor ZUŠ. Foto R. Mačák
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Zdravé město o pohybových aktivitách
Vážení čtenáři, přichází období letních 
prázdnin, období, které většina z nás 
bude trávit u vody. V případě nepříznivé-
ho počasí můžete vyměnit venkovní kou-
paliště či řeku za krytý bazén. A bude-li 
Vám opravdu zima, co se takhle ohřát 
v sauně? Nevíte, jak se správně sauno-
vat? Jaké jsou styly plavání? Začtěte se do 
našeho dalšího dílu seriálu o pohybových 
aktivitách, tentokráte ho pro Vás připra-
vil ředitel Sportovního centra, pan Jaro-
slav Hornig.

Plavání

Stručná definice popisuje plavání jako 
pohyb, pomocí kterého se dokáží lidé 
a zvířata přemisťovat ve vodě pouze po-
hyby vlastního těla. 

První historické záznamy, ukazující, 
že lidé uměli plavat, pocházejí ze sta-
rověkého Egypta. Již ve starověku bylo 
v Řecku a Římě plavání součástí vzdě-
lání.

Po nástupu křesťanství bylo umění 
plavat potlačováno. K plavání se vrací až 
humanisté, kteří studovali antická díla, ve 
kterých se dozvěděli o způsobech plavá-
ní. Na toto téma vznikají různá pojed-
nání a v roce 1538 sepsal švýcarský pro-
fesor Wynmann první učebnici plavání. 
Tento sport získával čím dál více na obli-

bě, později začaly vznikat plavecké ško-
ly nebo byl zařazen do vyučování v běž-
ných vzdělávacích institucích. V období 
romantismu nabylo plavání nového vý-
znamu jako sportovní disciplína.

Plavání je jednou z biologicky nej-
účinnějších forem tělesné aktivity. Pod-
poruje všestranný rozvoj svalstva, velmi 
výrazně je ovlivněna funkce dýchacího 
a oběhového systému. Plavání zvyšuje 
otužilost vůči chladu a je vhodnou for-
mou pohybové činnosti v každém věku.

Často se setkáváme s názory, že pla-
vání je pro děti jakýmsi rizikovým fak-
torem, který způsobuje častější one-
mocnění. Opak je však pravdou. Pokud 
bychom nahlédli do odborné literatury, 
nalezli bychom spoustu informací o tom 
jaký blahodárný vliv na organismus má 
pobyt dětí v přiměřeně teplé vodě. A to 
i v tzv. rizikových obdobích jakými jsou 
podzimní a zimní měsíce. Je známo, že 
příznivý vliv plavání je pozorován nejen 
po stránce fyzické, ale i psychické. Děti, 
které se věnují plavání, jsou vyrovnaněj-
ší, jejich spánek je hluboký a klidný.

Plavecké způsoby

Prsa jsou v plavání zřejmě nejčastěji po-
užívanou plaveckou technikou, která ale 
má nejmenší účinnost co se týče rych-

zněl koncert k poctě Bohuslava Marti-
nů – „Otvírání studánek“. 

Sluší se také ještě připomenout, že 
vernisáže v našem muzeu také již tradič-
ně, doplňuje po hudební stránce paní 
ředitelka ZUŠ Hana Hauková se svými 
kolegyněmi. 

Smutná vzpomínka na závěr: V dub-
nu letošního roku opustil navždy naše 
řady pan učitel Vladimír Slavík, který 
na jilemnické hudební škole působil od 
roku 1960 až do roku 2001. Věnujme 
mu naši vzpomínku (rámeček)…

Jan Kubát
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losti. Je označován za nejpomalejší způ-
sob plavání. V poslední době doznal styl 
plavání prsou značných změn. Je to nej-
rychleji se zrychlující styl ze všech pla-
veckých stylů.

Kraul je jedna z plaveckých technik, 
která umožňuje plavci efektivní a velmi 
rychlý pohyb ve vodě. Kraul je nejrych-
lejší plavecká technika, která existuje. 
Pokud by se kraul bral jako 100 %, tak 
na další plavecké styly připadají hodno-
ty následující. Pro motýlka 93 %, znak 
89 % a prsa 79 %.

Výhodou kraulu je jeho nenamáhá-
ní krční páteře, které vzniká při plavání 
s hlavou nad vodou, jelikož plavec má 
během kraulu hlavou v neutrální pozici 
a hledí na dno s vytáčivým pohybem při 
nádechu.

Zvláštní formou kraulu je tzv. pólařský 
kraul, během kterého je hlava neustále 
nad vodou. Je využíván hlavně vodními 
záchranáři, kteří musí sledovat topícího 
se během přibližování k oběti.

Motýlek se plave po břiše, po startu 
(po obrátkách) je využíváno delfínové-
ho vlnění (proto se tento styl také někdy 
nazývá delfín), které při dobře zvládnu-
té technice může velmi pozitivně ovliv-
nit čas. 

Znak jako jediná plavecká disciplína 
nezačíná skokem z bloku, před startem 
závodníci skáčou do vody a v okamžiku 
startu se odrážejí od stěny bazénu, když 
se rukama drží za madlo na vnitřní části 
bloku. Plave se na zádech, ruce pracují 
stejně jako u kraulu.

Plavecká škola v Jilemnici

Povinná i nepovinná plavecká výuka 
dětí z mateřských a základních škol tvoří 
již několik let nedílnou součást nabídky 
aktivit Sportovního centra. Školní rok je 

rozdělen do tří na sebe navazujících cyk-
lů. Žáci základních škol absolvují vždy 
10× 2 hodiny plaveckého výcviku a děti 
z mateřských škol 10× 1 hodinu výcvi-
ku. V roce 2007 jsme nově zavedli i mi-
mořádnou výuku nepovinného plavá-
ní v délce 10× 1 hodina, která by měla 
sloužit především k oslovení většího po-
čtu dětí z 1. a 2. tříd. Pro plaveckou vý-
uku žáků základních a mateřských škol 
je bazén využíván od pondělí do pátku 
v čase od 8.30 hodin do 14.00 hodin.

Každý cvičitel plavání musí být plně 
odborně kvalifikovaný k zastávání této 
funkce. 

Plavecká škola zároveň zajišťuje na-
bídku doplňujících aktivit, jako například 
vodní aerobik, plavání dětí 3–6 let a vý-
uku dospělých neplavců. V sobotních 
dopoledních hodinách zde probíhají 
kurzy plavání kojenců a batolat. Milov-
níci nudi plavání mohou bazén využívat 
pravidelně v pátek od 20.00 hodin.

Plavecký bazén v Jilemnici

Bazén má 4 plavecké dráhy a je 25 m 
dlouhý s proměnnou hloubkou 1,1–1,6 
m. Součástí komplexu je také dětský ba-
zének s vodním chrličem. Dětský bazén 
je obdélníkového tvaru 8×6 m, s pro-
měnnou hloubkou 0,36–0,56 m. Pla-
vecký bazén poskytuje vynikající kvali-
tu vody, nezbytné zázemí, jako je šatna, 
WC a sprchy, kde je brán zvláštní zřetel 
na čistotu prostředí a nechybí samozřej-
mě komplexní zajištění služeb jako např. 
možnost parkování před budovou. V ob-
jektu je umístěna menší restaurace – piz-
zerie PORTO, sloužící k občerstvení ná-
vštěvníků areálu, ale také všem ostatním 
zájemcům. 

V současné době probíhá další část 
rekonstrukce plaveckého bazénu, jejíž 
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nejpodstatnější část tvoří výměna pů-
vodní ocelové bazénové vany za nere-
zovou. Jak se rekonstrukce povedla, si 
budete moct přijít osobně vyzkoušet již 
od října tohoto roku. 

Aktuální informace o provozu bazé-
nu a sauny najdete na www.sport-jilem-
nice.cz

Jaroslav Hornig

Saunování

Sauna je původní finské slovo označují-
cí malé stavení nebo místnost, která se 
po vytopení používá jako ohřívárna při 
saunování. Vnitřek sauny je velmi dob-
ře izolovaný od okolí a vykládaný dře-
vem, které působí dobře na psychiku 
člověka. V sauně jsou saunová kamna 
(kiuas), která vyhřejí místnost na teplo-
tu od 60 do 120 ˚C, nejčastěji pak na 
95˚C. Ve finské sauně jsou na kamnech 
kameny, na které se čas od času nalévá 
voda, aby vzniklá pára na chvíli zvýšila 

vlhkost vzduchu. Vlhkost vzduchu v sau-
ně je obvykle relativně malá, několik de-
sítek procent.

Ve Finsku je sauna neodmyslitelnou 
součástí národní kultury. Jsou zde vybu-
dovány přibližně 2 mil. saun, které při-
padají na 5 mil. tamních obyvatel, takže 
kdyby Finové chtěli, můžou se všich-
ni najednou jít saunovat. Sauna je zde 
běžným zařízením bytu zabudovaným 
do jádra vedle koupelny, a to i v mno-
hapodlažních domech. Sauny v různých 
variantách je však možno nalézt po ce-
lém světě.

První popisy sauny se objevují v 11. 
a 12. století. Ve středověku byla parní lá-
zeň vcelku oblíbená v celé Evropě, ale 
přesto se v 16. století Klaus Magnus zmi-
ňuje, že nikde není parní lázeň tak dů-
ležitá jako v severní Evropě. Veřejnou 
saunu měla prakticky každá vesnice. Pro 
Finy již tehdy byla součástí jejich každo-
denního života, místo, kde se setkávali 
a mluvili spolu. Zároveň byla sauna zřej-

Jilemnický bazén. Archiv Sportovního centra
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mě i nejčistší místo ve vesnici, případně 
domě, takže se používala například i při 
porodech.

Finská sauna se v těch dobách od 
dnešní sauny lišila. Byla to tzv. kouřová 
sauna (savusauna). Jejím hlavním zna-
kem je, že je uvnitř celá černá od sazí, 
protože při jejím vyhřívaní se kouř valí 
z kamen do místnosti. Jakmile je vel-
ká zásoba kamenů v kamnech zahřátá, 
přestane se topit, sauna se umyje od sazí 
a může se začít saunovat. Ačkoli saze 
špiní, jsou sterilní. Dnes se s takovou 
saunou můžete stále setkat, i když rela-
tivně vzácně. Například nejstarší fungu-
jící veřejná sauna ve Finsku, Rajaportin 
sauna v Tampere, je sauna kouřová.

Ze Zimní války se tradují humorné 
příběhy, kdy se finští vojáci ocitli nechtě-
ně za frontovou linií, protože ta se posu-
nula během doby, kdy se vojáci oddávali 
sauně, a poté bojovali s Rusy nazí.

V České republice jsou rozšířené pře-
devším dva druhy saun, které se však 
původní finské sauně nepodobají. První 
je tzv. pára, kde je teplota jen o něko-
lik ˚C vyšší než je teplota těla, ale vlh-
kost je prakticky stoprocentní. V takové-
to sauně se velmi dobře prokrví podkoží, 
ale tělo se neprohřeje. Častěji se však se-
tkáme se suchou saunou, kde se tep-
lota pohybuje okolo 95 ˚C a vlhkost je 
zde minimální. Kamna v suché sauně je 
možno polévat vodou s přídavkem růz-
ných vonných esencí, které zvyšují zdra-
ví prospěšný účinek saunování.

Postup saunování

Ohřátí těla nad normální tělesnou tep-
lotu je příjemné a relaxující. V sauně se 
uvolňují unavené svaly a zklidňuje stre-
sovaný mozek, protože tělo do krve vy-
plavuje úlevu přinášející látky jako jsou 

endorfiny. Neexistuje žádná doporuče-
ná doba, po kterou se máte vyhřívat. 
Platí zde zlaté pravidlo dokud se vám to 
líbí, přesto je nutno dbát na pocity pá-
lení nosu a kůže obličeje a zvýšeného 
pocitu horka. Obvykle k němu dochází 
kolem 15 minut podle teploty vzduchu 
v prohřívárně sauny. Každé předržení jak 
v horku tak v chladu je riziková záleži-
tost. Pro lepší pocit ze saunování se sau-
nující ve Finsku často šlehají březovými 
metlami s listím (finsky vihta nebo vasta). 
Přivádějí si jím více tepla na kůži a vde-
chují éterické látky z rozdrcených bře-
zových listů. V České republice se k pro-
krvení kůže používají různé pomůcky 
(kartáče, žínky) a cílená automasáž.

Ochlazení těla po ohřátí v sauně se 
provádí buď prostým pobytem na stu-
deném vzduchu nebo lépe prudkým 
snížením teploty pomocí sprchy či nej-
lépe skokem do jezera či ochlazovací-
ho bazénku. I přesto, že to tak nevypa-
dá, prudké ochlazení vyvolává příjemné 
pocity. Prudké ohřátí a ochlazení těla se 
opakuje několikrát, nejčastěji 3×. Ale 
obvyklé pravidlo, dokud se vám to líbí, 
je dodržováno i zde. Pravidelné sauno-
vání výrazně zlepšuje imunitní systém 
člověka a vůbec zlepšuje život člověka, 
proto je často velmi doporučováno.

Návštěvníci vstupují do sauny nazí. 
Nudita je povinná z hygienických důvo-
dů v každé veřejné sauně na celém svě-
tě a výhodná z fyziologických důvodů, 
protože nejlépe umožňuje ochranu kůže 
vůči horku. V České republice je povin-
né používat dostatečně velké ručníky či 
osušky, aby si saunující na ně mohl polo-
žit i nohy, případně si jimi podložit záda. 
Nicméně po saunování je více než vhod-
né se utřít do sucha. U nás zatím ne zce-
la běžným doplňkem je saunová čepice, 
která chrání vlasy před horkem.
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Omezení pro saunující

Saunování se nedoporučuje při choro-
bách srdce a krevního oběhu. Při kož-
ních chorobách je nutno se poradit 
s lékařem. Rozhodně není vhodné s ta-
kovouto chorobou chodit do veřejné 
sauny. Do sauny by neměl chodit ani 
člověk s horečkou, neboť jeho termore-
gulační systém je narušen. Kromě toho 
by mohl nakazit spolusaunující. Ačkoliv 
sauna uvolňuje, je to pro tělo extrémní 
zátěž, a tak se nedoporučuje, aby člověk 
chodil do sauny velmi unavený nebo ne-
vyspalý. Člověk by neměl být ani hlado-
vý nebo naopak přejedený. Stejně tak by 
neměl mít žízeň.

Protože se člověk během saunování 
hodně potí, je nutno tělu dodávat dosta-
tečné množství tekutin, v čemž je vhod-
né pokračovat i po skončení saunování. 
Pití alkoholických nápojů se nedoporu-
čuje.

Při saunování dětí je nutno brát v po-
taz jejich malé tělo a větší vnímavost 
vůči změnám teploty. Proto by se nemě-
ly saunovat v příliš teplých saunách nebo 
se vystavovat velkým změnám vlhkosti. 
Je možno vzít do sauny i několikaměsíč-
ní dítě. Je ale třeba být velmi opatrný, 
protože malé dítě ještě nedokáže dob-

ře ovládat svojí tělesnou teplotu a hrozí 
jeho přehřátí.

Sportovní centrum v Jilemnici nabízí 
zájemcům o saunování moderní saunu 
s ochlazovacím bazénem, colorterapií 
a odpočívárnou, nacházející se v budo-
vě plaveckého bazénu. 

Aktuální informace o provozu sauny 
najdete na www.sport-jilemnice.cz

Jaroslav Hornig

Očima tělovýchovného lékaře…

Doba, kdy velké procento krkonošských 
horalů neumělo plavat, je naštěstí dáv-
no pryč. Z valné části i díky jilemnické-
mu bazénu. Plavání se tak stalo naprosto 
běžnou součástí pohybové kultury kaž-
dého člověka. Jedná se o nesmírně zdra-
vý prospěšný sport – díky práci velkých 
svalových skupin dostatečně zatěžuje 
kardiovaskulární systém, má vytrvalost-
ní – tedy aerobní charakter, rozvíjí do-
statečně i sílu a silovou vytrvalost. Navíc 
voda, jako medium ve kterém je plavá-
ní provozováno, ochraňuje klouby před 
přetížením. Plavání má i velký vliv na 
správné držení těla a v některých přípa-
dech léčebný efekt při některých one-
mocněních a úrazech páteře. 

MUDr. M. Koldovský

Cvičební rok v T. J. Sokol Jilemnice
Pravidelná sportovní činnost naší jednoty 
ve cvičebním roce 2009/2010 byla zahá-
jena druhý zářijový týden. V sokolovně 
jsme se pro vás snažili připravit aktivity, 
ze kterých by si mohla vybrat široká ve-
řejnost. Probíhala pravidelná cvičení ro-
dičů s dětmi (od těch nejmenších bato-
lat), na své si u nás přišli i předškoláci. 

Již tradičně dvakrát týdně jste si mohli 
formovat těla v aerobiku. Milovníci gym-
balů, overbalů a dalšího cvičebního ná-
činí taky nepřišli zkrátka. Nově od nové-
ho roku jsme nabídli cvičení yengarjogy. 
Co se týká nabídky sportovních oddílů, 
tak na našem rozvrhu jste objevili míčo-
vé hry – volejbal a basketbal. Tyto od-



38

díly navštěvovali ti, kteří si sport vybrali 
jako svůj koníček, kterému musejí obě-
tovat více času kvůli pravidelným trénin-
kům a účastem na soutěžích. Sportovní 
činnost jednoty se neobešla bez nadšení 
dobrovolných trenérů a cvičitelů.

Několik všedních odpolední i víken-
dů jsme vyplnili akcemi mimo sokolovnu 
určenými pro širokou veřejnost. „Poznej 
své město“, tím jsme zahajovali v zá-
ří cvičební rok a zúčastnili se děti i do-
spělí, první říjnovou sobotu jsme vyrazili 
na „Tajný výlet“, jehož cílem byla návště-
va postižených zvířátek u pana Včeláka 
v Libštátě.

První adventní neděli jsme před ji-
lemnickým zámkem se 120 dětmi při-
vítali Krakonoše s jeho skřítkovskou dru-
žinou, u rozsvíceného stromečku děti 
zazpívaly koledy a nezapomněly ani na 
lesní zvířátka, pro které přinesly dobrůt-
ky. V únoru na Valentýna 130 dětí tanči-

lo a soutěžilo na maškarním bále, téma 
plesu bylo „Valentýnská šou“. Den osvo-
bození 8. května jsme si připomenuli již 
tradičně „Výstupem na Žalý“, pamětní 
listy byly na Žalém předány 67 účastní-
kům a třem pejskům.

Na další „Tajný výlet“ se vyšlo poslední 
květnovou sobotu a směřoval na novou 
rozhlednu „U borovice“ nad Roprachti-
cemi. Viditelnost ten den nebyla nic ex-
tra, nejbližší vrcholy (Kotel, Žalý, Štěpán-
ku, Černou Studnici, …) jsme dokázali 
objevit, ty vzdálenější (Ještěd, Bezděz, 
Říp, …), které byly schované v mlžném 
oparu, jsme si museli představit z vyprá-
vění pana majitele. Krakonoš ten den při 
nás opět stál, protože navzdory deštivé-
mu týdnu se tu sobotu sice mraky na ob-
loze proháněly, ale nic z nich nekáplo.

Cvičební rok se nám již nachýlil ke 
konci, na jeho závěr jsme v červnu již 
tradičně uspořádali „Pohádkový les“. 

Pohádkový les. Foto M. Vaňková
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„Cílem klubu je vytvořit prostor pro setká-
vání a diskuzi o tématech z oblasti umě-
ní a vědy. Chceme hledat východiska pro 
zlepšování mezilidských vztahů a spo-
lečenského klimatu. K tomu vy užíváme 
umění a jeho inspiraci a vědecké pozná-
ní. Zveme na cestu objevování a pozná-
vání.“

Slova preambule formulovaná v zá-
ří 2005 stála na počátku snahy několi-
ka nadšenců, kteří cítili potřebu oboha-
tit kulturní život v Jilemnici a nabídnout 
veřejnosti novou formu setkávání se za-
jímavými hosty, diskutovat o tématech 
aktuálních i historických, seznamovat 
se s díly hudebními, literárními i filmo-
vými, mít možnost hovořit s jejich tvůrci 
i interprety. Do jaké míry se dařilo na-
plňovat každý měsíc cíl klubu, musí po-
soudit především návštěvníci pořadů, je-
jichž počet byl na jednotlivých pořadech 
velmi odlišný – ne vždy ovšem svědčil 
o větší či menší kvalitě, spíše naznačil, 
o jaké téma je u veřejnosti zájem, a pak 
samozřejmě velmi jasně odrážel zájem 
o mediálně známé osobnosti. K hostům, 

kteří navštívili Betanii vícekrát, a jistě se 
velmi silně zapsali do paměti nás všech, 
patří Mons. Václav Malý nebo uměl-
ci Alfréd Strejček se Štěpánem Rakem, 
jejichž podvečerní pořady před jilem-
nickým zámkem a v Horní Branné pat-
řily jistě k vrcholným zážitkům uplynu-
lých sezón klubu. Ve výčtu pozvaných 
hostů bychom neměli zapomenout i na 
další velmi zajímavé osobnosti kulturní-
ho a vědeckého světa, které nás navští-
vily. Připomeňme například hudební-
ka Jiřího Stivína, operní pěvkyni Zdenu 
Kloubovou, zvonaře Petra R. Manouš-
ka, herce Jiřího Stracha, manžele Ti-
chotovy, fotografa Jiřího Štreita, sklada-
tele Lukáše Hurníka, režisérku Hanu 
Kofránkovou, ekonoma Tomáše Sedláč-
ka, filosofa prof. Erazima Koháka. Vý-
bor klubu se také snažil připravit tema-
ticky zajímavé večery – např. „Umění 
doprovázet“ s MUDr. M. Svatošovou či 
„Radosti a starosti současné medicíny“ 
s prof. MUDr. T. Hanušem. Každou se-
zónu jsme byli zváni i k adventnímu po-
sezení s poezií a hudbou. Řečeno čísly, 

Pět let Klubu Betanie

160 dětí si přišlo zasoutěžit s pohádko-
vými bytostmi, u zámku vás přivítaly Bílé 
paní s puzzlemi, s prasátkem jste si moh-
li procvičit důvtip, u Pata a Mata jste tes-
tovali sportovní schopnosti a šikovnost 
v jízdě s kortoučem. Ježibaby byly taky 
fajn, u nich jste narazili na prolejzačky 
a šikovné děti si odnesly pytlíček s pře-
kvapením. Poznávat houby vás učili naši 
slavní houbaři, u vodníka a vodnice jste 
chytali rybičky a jako odměnu si odnesli 
sladké perníčky. Dále jste testovali šikov-
nost v zatloukání hřebíků, v hodu krouž-

ky, šiškami na cíl a dalších disciplínách. 
Všechny děti nakonec odměnili Vocho-
můrka s Křemílkem. Po sladkostech pak 
mnohým zachutnal opečený buřtík. 

Nastaly letní prázdniny, některé cvi-
čební hodiny osiřely, sportovní oddíly 
omezily tréninky, připravují se na další 
sezónu a svou činnost doplňují o spor-
tovní soustředění. Nový cvičební rok 
zahajujeme opět druhý zářijový týden 
hned v pondělí. Přesný rozvrh cvičení 
naleznete ve skříňce na sokolovně.

Jana Čechová 
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1. 6. – 27. 8. 2010
Zápis do kurzů tance a společen-

ské výchovy 2010, v kanceláři SD Jilm 
(1. patro)

Zápis současně s uhrazením kurzov-
ného 1 300 Kč za osobu. Upřednost-
ňujeme páry. Otevíráme kurz od 17.00 
hod. a 20.00 hod. Pro přijetí do kurzu 
od 20.00 hod. je rozhodující vzdálenost 
místa studia od Jilemnice. (s sebou do-
klad o přijetí ke studiu).

Nově: poprvé v Jilemnici speciální 
hodina stolování, cena speciální lekce 
bude 400 Kč (včetně večeře o čtyřech 
chodech a odborného výkladu) a bude 
vybírána při přihlášení do kurzu.

Pondělí 5. 7. 2010 v 17.00 hod.
Koncert při příležitosti státních 

svátků Cyrila a Metoděje a Mistra Jana 
Husa

Evangelický kostel v Křížlicích, účin-
kují: Radek Hanuš – varhany, Karolína 
Součková – příčná flétna. Vstupné: dob-
rovolné

14. 7. – 17. 7. 2010
Krakonošovy letní podvečery
program viz inzertní příloha časopisu

19. 7. – 23. 7. 2010
Kytarový kurz (L. Fišer)
Prázdninový kytarový kurz pod ve-

dením kytarového virtuosa a výborného 
pedagoga Libora Fišera. Kurz je vhod-
ný pro začátečníky i pro pokročilé, děti 
i dospělé. Dne 18. 7. 2010 v 20.00 hod. 
proběhne v SD Jilm informativní schůz-
ka ohledně kurzu. Přihlášky do kurzu od 
2. 6. 2010 v SD Jilm Jilemnice.

Cena kurzu: 350 Kč

Neděle 1. 8. 2010 ve 13.00 hod.
Festival dechových hudeb
Moderuje a zpívá: Jiří Škvára. Účin-

kují: Jilemničanka, Semilská 11, Jablone-
čanka, Kyzivátova dechová hudba Libáň. 
Místo konání: Zámecký park Jilemnice, 
za nepříznivého počasí SD Jilm Jilemni-
ce. Vstupné: 120 Kč, 90 Kč důchodci, 
studenti, děti do 10 let zdarma.

Od září SD JILM Jilemnice připravuje tra-
diční nabídku kurzů a kroužků (angličti-
na, němčina, ruština, Skřivánek, veselé 
pískání, hravá angličtina a divadelní krou-
žek). Informace ohledně kurzů a kroužků 
najdete na: www.sdjilm.cz nebo na na-
šich plakátech.

Společenský dům Jilm Vás zve…

Klub Betanie uspořádal za uplynulých 
pět let 39 pořadů, které navštěvovalo 
od 25 do 230 návštěvníků z Jilemnice 
a okolí. Sluší se zde poděkovat za spo-
lupráci pracovníkům Krkonošského mu-
zea i Společenského domu Jilm a také 
Informačního centra, kteří se podíleli na 
přípravě pořadů a jejich propagaci.

Ke každému hodnocení patří i přání 
do budoucna. Jaké je přání pořadatelů? 

Aby byli návštěvníci spokojeni a odchá-
zeli z klubu obohaceni o nové podněty 
a myšlenky. A aby činnost Betanie ješ-
tě více zaujala pedagogickou veřejnost 
a mohli jsme se při pořadech setkávat 
s větším množstvím pedagogů i studentů 
jilemnických škol. Popřejme tedy Betanii 
mnoho dalších zajímavých hostů a stálý 
zájem ze strany veřejnosti.

Za Klub Betanie JaPet
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10
sobota
19.30 h

ČESKÝ MÍR
Pět let od premiéry kultovní dokumentární hyperkomedie ČESKÝ SEN přichá-
zejí její autoři do kin s novým filmem. Po dvou letech natáčení a roce ve střižně 
představí svůj nový – neméně kontroverzní – film o české, občanské, mediální 
a politické válce, v níž se svedla bitva o americký radar v Brdech. Režie: Vít Klu-
sák, Filip Remunda. Hrají: George W. Bush, Barack Obama, Ivan Martin Jirous, 
Václav Moravec, Jan Vyčítal. ČR – dokumentární komedie.

Vstupné: 60 Kč — do 12 let nevhodný

14
středa

19.30 h

ŠKOLA ŽIVOTA
V Británii se píší raná šedesátá léta a středoškolská studentka Jenny (Carey Mul-
ligan) přemýšlí o tom, zda jí její vynikající prospěch umožní dostat se na Oxford. 
Ani přísný otec (Alfred Molina) však netuší, že všechno může změnit sezná-
mení s okouzlujícím, avšak poněkud tajemným mužem středního věku (Peter 
Sarsgaard), mužem, který jí ukáže úplně jiný svět. Režie: Lone Scherfig. Hrají: 
Carrey Mulligan, Peter Sarsgaard, Dominic Cooper, Rosamund Pike. Velká Bri-
tánie – drama/titulky.

60 Kč — do 12 let nevhodný

16
pátek

19.30 h

ŠPATNEJ POLDA
Policejní poručík není zrovna vzorný policista. Pije, sází a dělá ještě mnohem 
horší věci. Jednoho dne se však stane něco, co změní jeho pohled na život. Po-
ručík zkouší změnit svůj dosavadní život a hledat odpuštění. Režie: Warner Her-
zog. Hrají: Nicolas Cage, Eva Mendes, Val Kilmer, Xzibit. USA – krimi/titulky.

70 Kč — do 15 let nevhodný

20
úterý

19.30 h

KONCERT
Před třiceti lety byl Andrej Simoniovich Filipov, známý dirigent orchestru Bolšo-
je, vyhozen ze své pozice, protože se postavil za židovské hudebníky. Teď v di-
vadle pouze uklízí. Při vytírání ředitelovy kanceláře se čirou náhodou dozví, že 
pařížský Chatelet Theater si přeje, aby současný orchestr zahrál v Paříži. Hlavou 
mu bleskne myšlenka, kterou se rozhodne uskutečnit. Do Paříže pojede on se 
svým orchestrem! S přítelem houslistou začnou kontaktovat bývalé kolegy. Jsou 
ti však schopni po třiceti letech znovu hrát? Režie: Radu Mihaileanu. Hrají: 
Aleksei Guskov, Mélanie Laurent, Dmitri Nazarov, Valeriy Barinov. Francie/Itá-
lie/Belgie/Rumunsko – komedie/titulky.

70 Kč — mládeži přístupný

26
pondělí
19.30 h

MOON
Sam Bell se blíží ke konci své smlouvy s Lunar. Byl věrným pracovníkem po 
dlouhé tři roky. Po celou dobu se poslušně drží pravidel a jeho pobyt na Měsíci 
je sice poučný, avšak příliš klidný. Než se může vrátit na Zemi, Sam musí čelit 
sobě samotnému a zjištění, že život, který žil, možná nebyl jeho vlastní. Režie: 
Duncan Jones. Hrají: Sam Rockwell, Matt Berry, Kaya Scodelario, Kevin Spacey. 
Velká Británie – sci-fi/titulky.

60 Kč — do 12 let nevhodný

Kino 70 Jilemnice v červenci 2010
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5
čtvrtek
19.30 h

25 ZE ŠEDESÁTÝCH, 1. DÍL
Dvoudílný celovečerní dokument 25 ze šedesátých aneb Československá nová 
vlna představuje komplexní pohled na fenomén české a slovenské nové vlny 
v kulturních a společenských souvislostech epochy šedesátých let. Dvacet pět 
stěžejních snímků komentovaných jejich tvůrci a filmovými historiky nabízí di-
vákovi dramatický vhled do období zlaté éry společné kinematografie. Režie: 
Martin Šulík. Hrají: Miloš Forman, Jan Němec, Ivan Passer, Věra Chytilová, Ota-
kar Vávra, Jiří Menzel, Vojtěch Jasný, Jaromil Jireš, Evald Schorm, Karel Kachyňa, 
Ján Kadár, Elmar Klos, Juraj Jakubisko a další. ČR – dokument.

Vstupné: 70 Kč — mládeži přístupný

9
pondělí
19.30 h

SEDMIKRÁSKY
Dvě dívky Marie číslo jedna a Marie číslo dvě spolu bydlí v jednom malém bytě. 
Již delší dobu mají pocit, že se jim všechno na světě kazí, a proto se jednoho 
dne rozhodnou, že budou také zkažené. Režie: Věra Chytilová. Hrají: Jitka Cer-
hová, Ivana Karbanová, Julius Albert. Československo 1966 – komedie/drama.

50 Kč — mládeži přístupný

11
středa

19.30 h

SPALOVAČ MRTVOL
Konec 30. let: Pan Karel Kopfrkingl je obětavý zaměstnanec pražského krema-
toria a vzorný otec rodiny, který důsledně dbá o řádný chod domácnosti. Tíživá 
atmosféra napjaté doby násobí všeobecný strach. V měšťáckém stereotypu žijící 
Kopfrkingl spolupracuje s nacistickými okupanty a s obludnou samozřejmostí se 
zbavuje všeho nebezpečného ve svém okolí, včetně členů vlastní rodiny. Režie: 
Juraj Herz. Hrají: Rudolf Hrušínský, Vlasta Chramostová, Vlasta Stehnová, Ilja 
Prachař, Jiří Menzel. Československo 1968 – černá komedie/drama/horror.

50 Kč — do 12 let nevhodný

Kino 70 Jilemnice v srpnu 2010

28
středa

19.30 h

ROBIN HOOD
Středověk nemuselo být špatné místo k životu. Hodně ovšem záleželo na tom, 
ke které vrstvě patříte. Obyčejní poddaní měli často život pod psa. Když nebyla 
válka, byl mor, když ne mor, objevila se neúroda, nebo vše najednou. Ještě že 
měli statečného a poctivého ochránce Robina Hooda. Režie: Ridley Scott. Hra-
jí: Russell Crowe, Mark Strong, Cate Blanchett, Scott Grimes. USA – historický-
-dobrodružný – titulky.

65 Kč — do 12 let nevhodný

30
pátek

19.30 h

ZELENÁ ZÓNA
Adaptace knihy „Imperial Life in the Emerald City: Inside Iraq’s Green Zone“ 
bagdádského žurnalisty Washington Postu Rajiva Chandrasekarana, která z vel-
ké části vychází z vlastních zážitků autora, by nám měla dát nahlédnout do ne-
dávné minulosti války v Iráku. Režie: Paul Greengrass. Hrají: Matt Damon, Greg 
Kinnear, Amy Ryan, Jason Isaacs. USA – válečné drama/titulky.

60 Kč — do 15 let nevhodný
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17
úterý

19.30 h

VALERIE A TÝDEN DIVŮ
Ve snivém výtvarně dekorativním vyprávění vylíčil osudy a pocity dospívající 
dívky, jež se ocitá v samém středu bizarních událostí. Režie: Jaromil Jireš. Čes-
koslovensko 1970 – poetický horror.

50 Kč — mládeži přístupný

19
čtvrtek
17.30 h

20 h

ŽENY V POKUŠENÍ
Čtyřicátnice Helena, uznávaná odbornice na manželské problémy, jednoho dne 
zjišťuje, že se dostala do situace, jaké řeší se svými pacienty. Režie: Jiří Vejdě-
lek. Hrají: Eliška Balzerová, Lenka Vlasáková, Veronika Kubařová, Jiří Machá-
ček. ČR – komedie.

70 Kč — mládeži přístupný

26
čtvrtek
19.30 h

CINEMATERAPIE
Na základě inzerátu na obrazovkách České televize byli diváci vyzváni, aby se 
zúčastnili castingu, kde mohou říct svůj příběh. Režie: Ivan Vojnár. Hrají: Anna 
Ambrožová, Pavel Chudimský, Ingrid Gallasová. ČR – dokumentární.

65 Kč — do 12 let nevhodný

29
neděle
17.30 h

20 h

DOKTOR OD JEZERA HROCHŮ
V lehké komediální nadsázce sledujeme příběh slušného, hodného, ale do dneš-
ního života se skoro nehodícího doktora Čeňka. Režie: Zdeněk Troška. Hrají: 
Eva Holubová, Jaroslav Šmíd, Jiří Langmajer, Tereza Bebarová. ČR – komedie.

70 Kč — mládeži přístupný

Informace SD Jilm
Změna programu kina a výše vstupného 
je vyhrazena. K základnímu vstupnému 
je připočítán poplatek 1 Kč ve prospěch 
Státního fondu pro rozvoj české kine ma-
to grafie. Objednané vstupenky na pro-
gramy Kina 70 a SD Jilm si vyzvedněte 
do 5 dní od zámluvy, poté budou dány 
do volného prodeje. Adresa kina: Kino 
70, Roztocká 500, 514 01 Jilemnice. Te-
lefonní číslo – kancelář: 481 544 070, 
pokladna: 481 545 040. Předprodej 
vstupenek v pokladně kina půl hodiny 
před a čtvrt hodiny po zahájení projek-
ce. Předprodej vstupenek na programy 
SD Jilm je možný i v informačním centru 
na náměstí.

Obálka: Foto P. Pohůnková. Zadní stra-
na: Z návštěvy v Oslu. Foto S. Henych.




